
SA
Y

I:
18

0 
M

A
R

T
 2

02
1

AĞZINIZLA
GURUR DUYUN







https://www.meridol.com/tr-tr


https://www.meridol.com/tr-tr


Tüm 
işleme teknikleri
IPS e.max ZirCAD Prime, seramik restorasyonların üretiminde kullanılan teknik çeşitliliğinde maksimum esneklik ve 
olana sunar.

Materyal aşağıdaki tekniklerde kullanılabilir:

• Boyama tekniği
• Cut-back tekniği
• Tabakalama tekniği
• Infiltrasyon tekniği

IPS e.max ZirCAD Prime IPS e.max sistemi ile uyumludur

1 Çift eksenli bükülme dayanıklılığının tipik ortalama değeri, R&D Ivoclar Vivadent AG, Schaan, Liechtenstein
2 Vickers sertlik testine göre kırılma direncinin ölçülmesi (dentin), R&D Ivoclar Vivadent AG, Schaan, Liechtenstein (2018)
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Tüm 
endikasyonlar 
Yüksek mukavemetinin bir sonucu olarak IPS e.max ZirCAD Prime, tek diş 
kuronlardan 14 üyeli köprülere kadar çok çeşitli endikasyonları kapsar. Ayrıca, 
materyal minimal kesim yapılmış diş dokusuna çok ince tabaka halinde 
uygulanabilir.

All ceramic,  
all you need.

Tam seramikleri yeniden tanımla
Prime
ZirCAD

1

1200 MPa (3Y-TZP)

bükülme direnci
dentin bölgesi - çok yüksek 
mukavemet ve doğal görünümlü 
opasite 

650 MPa (5Y-TZP)

bükülme direnci1

insizal bölge - yüksek düzeyde 
translusensi ve dayanıklılık 

Gradient Technology (GT) 
sayesinde kusursuz ve homojen 
geçiş 

>5 MPa
2

·m1/2
kırılma direnci

3 
m

m
4 

m
m

9 
m

m

Tüm endikasyonlar 
Yüksek mukavemetinin bir sonucu olarak IPS e.max ZirCAD Prime, tek diş kuronlardan 14 üyeli köprülere kadar çok 
çeşitli endikasyonları kapsar. Ayrıca, materyal minimal kesim yapılmış diş dokusuna çok ince tabaka halinde 
uygulanabilir.

Ful kontür kuronlar   
Ful kontür 3 üyeli köprü
Ful kontür 4 üye veya en fazla 2 ara gövdeli çok üyeli köprüler
Kuron altyapı
3 üyeli ya da en fazla 2 ara gövdeli çok üyeli altyapılar

https://www.ivoclarvivadent.com.tr/tr/p/tum/ips-emax-zircad-prime
https://www.ivoclarvivadent.com.tr/tr/p/tum/ips-emax-zircad-prime


Incisal bölge – 650 MPa1 

Geçiş bölgesi

Değişken 
dentin bölgesi – 1200 MPa1

2 sa 26 dk
ZirCAD Prime

Speed  
sinterleme programı2

tek diş kuronları için

9 sa 50 dk
ZirCAD All-in-one

Standard 
sinterleme programı2

tek diş kuronlar ve 14 
üyeye kadar köprüler için 

4 sa 25 dk
ZirCAD All-in-one

Speed 
sinterleme programı2
tek diş kuronlar ve 3 üyeye 

kadar köprüler için 

Zaman kazandıran esnek sinterleme programları, rutin diş laboratuvarı 
çalışmalarının verimliliğini artırır. IPS e.max ZirCAD Prime'dan yapılan restorasyonlar 
yüksek hızlı sinterleme programları kullanılarak pişirilir. Ayrıca farklı IPS e.max 
ZirCAD materyallerinin birlikte sinterlendiği all-in-one (hepsi bir arada) sinterleme 
programları kullanılabilir.

Ekonomik 
sinterleme

IPS e.max ZirCAD Prime disklerinin dentinden insizale geçiş bölgeleri, disk kalınlığı 
ne olursa olsun her zaman aynı yüksekliktedir. Ancak dentin bölgesinin yüksekliği, 
disk kalınlığına bağlı olarak değişir. Ful kontür restorasyonlar ve altyapılar, CAM 
yazılımı yardımıyla disk içinde istendiği gibi konumlandırılabilir. Bu sayede, disk 
kalınlığından bağımsız olarak tekrarlanabilir estetik sonuçlar elde edilir.

Akıllı 
disk tasarımı

3 mm 

4 mm 

13 mm 

Disk kalınlığı: 20 mm 

3 mm 

4 mm 

9  mm

Disk kalınlığı: 16 mm 

Çok amaçlı
seçenekler 

IPS e.max® ZirCAD Prime 
Tek-Blok Çözüm

1 Çift eksenli bükülme kuvveti tipik ortalama değeri, R&D Ivoclar Vivadent AG, Schaan, Liectenstein 
2 Programat® S1 1600'de

www.ivoclarvivadent.com.tr
Ivoclar Vivadent Ağız ve Diş Sağlığı Malzemeleri Pazarlama LTD. ŞTİ.
Teşvikiye Mah. Şakayık sk. Nişantaşı Plaza No:40/27 Şişli İstanbul
Tel. +90 (212) 343 0802 | Fax +90 (212) 343 0842
Bizi sosyal medya adreslerimizden takip edebilirsiniz.

https://www.ivoclarvivadent.com.tr/tr/
https://www.ivoclarvivadent.com.tr/tr/
https://www.facebook.com/ivoclarvivadentTR
https://www.instagram.com/ivoclarvivadent_turkey/
https://www.linkedin.com/company/ivoclar-vivadent-tr/
https://www.ivoclarvivadent.com.tr/tr/p/tum/ips-emax-zircad-prime
https://www.ivoclarvivadent.com.tr/tr/p/tum/ips-emax-zircad-prime
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eğerli Meslektaşlarım,

Tam bir yıl önce Çin’in Vuhan kentinde baş-
layan ve 10 Mart 2020’de İstanbul’da iki ölümle 
ülkemizde de gündeme gelen pandeminin bi-
rinci yılını doldurduk. Çoğumuzun birkaç günde 

geçeceğini düşündüğü pandemi haftalar, aylar sürdü ve 
bugünlerde bir yılını doldurdu. Kayıplarımızla, ekono-
mimizle, psikolojimizle, görünmeyenle, bilinmeyenle, 
tam 1.5 gramla mücadele ediyoruz. 

Gün itibariyle 385’i sağlık çalışanı, 27’si dişhekimi, 
üçü diş teknisyeni olmak üzere ülkemizde 29 bini 
aşkın insan yaşamını yitirmiş durumda. Vefatlar ve 
ekonomik kayıpların yanı sıra DSÖ Genel Direktörü 
Tedros Adhanom Ghebreyesus’un da açıkladığı gibi 
corona virüsünün yol açtığı kitlesel travma İkinci Dünya 
Savaşı’na kıyasla çok daha fazla olduğu ve pandeminin 
ruh sağlığı üzerindeki etkisinin uzun yıllar boyunca 
sürmesinin de beklendiği belirtiliyor.

Dişhekimliği camiası olarak Covid-19 sebebiyle 
yitirdiğimiz meslektaşlarımıza son olarak Kayseri Dişhe-
kimleri Odası Başkanımız Emrullah Maraş da eklendi.  
Kayseri Dişhekimleri Odası’na, TDB’ye ve mesleğimize 
yaptığı katkıları iç sayfalarımızda okuyacaksınız. Meslek 
örgütümüz bir ağabeyini, bir dostunu, bir aktivistini ve 
bence insan gibi bir insanı kaybetti. Kendisine rahmet, 
hepimize, kıymetli ailesine başsağlığı ve sabır dilerim.

Lise çağlarımızda Coğrafya dersinde Türkiye’nin renkli 
bölgelere göre ayrılmış haritalarıyla büyüdük, şimdi ise 
aynı coğrafi haritanın illere göre 100 bin nüfusa düşen 
Covid-19 vaka sayılarını gösteren haliyle büyüyor ço-
cuklarımız. Bu haritaya göre kısıtlamaların getirildiği bir 
ortamda aşı temini, aşılamanın yeterliliği, koruyuculuğu 
tartışmaları, yoğun bakım ve ağır hasta ayrımının, yatak 
doluluk oranlarının ülke genelinde verilmesi ama kısıt-
ların illere göre yapılması gibi birçok şeffaf olmayan ve 
güvensizlik yaratan kararlar pandemi savaşında büyük 
zaman ve can kaybına neden olmaktadır. 

Tıpkı 1 Haziran normalleşme kararları gibi bu kararlar 
da erken alınmıştır. Sosyal devlet ilkelerine uygun bir 
şekilde 14-28 gün kapanmayı uygulamamış, resmi ra-
kamlarla bile 3 milyona yakın yurttaşımız hasta olmuş, 
30 bine yakın yurttaşımız yaşamını kaybetmiştir. Sağlık 
emek ve meslek örgütleri doğrultusunda TDB’nin de 

önerisi 120-150 milyon doz aşı temin ederek toplumda 
aşıyı yaygınlaştırmak, aşıya adil ve eşit erişimle top-
lumsal bağışıklığı sağlamak, bunu yaparken de sosyal 
devlet ilkeleriyle yurttaşlarımıza mali yardım sağlayarak 
14-28 gün bireysel hareketliliğin korunduğu toplumsal 
kısıtlamaların getirildiği bir kapanma uygulamasını 
yapmaktır. Sağlık Bakanlığı’na bir kez daha konunun 
paydaşları olan sağlık emek ve meslek örgütleriyle 
işbirliğinin önemini hatırlatıyoruz. 

Geçen ay 179. sayımızla ilk e-Dergi’mizi sizlere ulaş-
tırdık. Basılı dergide bazen haftalarla ölçülen dağıtım 
sürecini göz önünde bulundurduğumuzda e-derginin 
kayıtlı adresi bulunan 21.600 meslektaşımıza dakikalar 
içinde ulaştırılması ciddi bir atılım oldu. Bu atılımın bir 
diğer parçası da dergimizi bundan böyle her ay yayım-
layacak olmamızdı. Sizlerin de katkılarıyla (özellikle 
e-mail adreslerinizi güncel tutmanızı rica ediyoruz) 
dergimizi daha işlevli hale getireceğimizi düşünüyoruz. 

Önümüzde duran bir başka görev de hepimiz için 
çok büyük önem arzeden ‘Ağız ve Diş Sağlığı Hizmeti 
Sunulan Özel Sağlık Kuruluşları Hakkında Yönetmelik 
Taslağı’. Bu konuda Merkez Yönetim Kurulu’muz, hukuk 
büromuz ve 37 odamız ortak çalışarak meslek saygın-
lığımız ve işlerliği için önerilerimizi Sağlık Bakanlığı 
Ağız Diş Sağlığı Daire Başkanlığı’na ulaştırdık, yaptığı-
mız görüşmelerde yaklaşımın olumlu olması Taslak’ta 
istediğimiz düzenlemelerin mahkeme yoluna gitmeden 
yapılması umudumuzu artırmıştır. 

Yaşamak ve yaşatmak için halklarından vazgeçme-
yen, dayanışma içinde mücadele eden tüm kadınlarımı-
zın 8 Mart Dünya Kadınlar Günü’nü kutlarım. Dünyada 
cinsler içinde doğum gibi kutsal bir üretim yeteneğiyle 
tüm yaşam alanlarında da üreten en değerli varlıkları-
mız kadınlara toplumda ne kadar değer versek azdır. 
Kadın cinayetlerinin durdurulması için kanunların bir 
an önce caydırıcı hale getirilmesini ve daha da önemlisi 
uygulanmasını talep ediyoruz.

Birlik olarak, bencillik yapmadan bu pandemi sava-
şından tüm dünya halklarıyla birlikte kamucu, paylaşım-
cı bir politikayla çıkılacağına inanıyoruz. Tüm bilgimiz, 
birikimimiz ve katılımcı anlayışımızla çalışmaya devam 
ediyoruz. Sizler destek olup katılım gösterdikçe daha 
güzel günlere doğru var gücümüzle çalışacağız.

Bir yılda 
ne öğrendik?

Prof.Dr. Atilla Stephan Ataç / TDB Genel Başkanı
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DÖNÜŞÜM BAŞARIYLA İLERLİYOR
Bir ay aradan sonra e-Dergimizin ikinci sa-
yısıyla karşınızdayız. Umarım bu formatı ya-
dırgamamışsınızdır, çünkü yıllarca dağıtım 
sorunlarıyla uğraştıktan sonra binlerce adre-
se dakikalar içinde dergiyi ulaştırmak mucize 
gibi bir şey. Yazdığımız yazıların, haberlerin 
güncelliğini yitirmeden elinize ulaşması bu 
formatın en güzel yanlarından biri. Meslek-
taşlarımız da bu sürece alışırlarsa çok önemli 
bir dönüşümü alnımızın akıyla başarmış ola-
cağız.

PANDEMİ NASIL BİTER?
Geçtiğimiz yıl bugünlerde Türkiye’de de 
resmen açıklanan Covid-19 vakalarıyla pan-
demiyle tanışmıştık. Bir yılda çoğunluğu acı 
olaylardan oluşan bir yığın gelişme yaşadık. 
Yüzlerce sağlık emekçisini ve 27 meslektaşı-
mızı kaybettik. Son kaybımız camiamızın gü-
len yüzü Kayseri Dişhekimleri Odası Başkanı 
Emrullah Maraş oldu. Sayın Maraş ve ekibi 
geçtiğimiz yıl pandemi başlamadan birkaç 
gün önce sona eren son Başkanlar Konseyi 
toplantımıza büyük bir misafirperverlikle 
evsahipliği yapmış, hepimizin Kayseri’den 
güzel anılarla ayrılmasını sağlamıştı. Camia-
mızın başı sağolsun.

Pandeminin bir yılına ilişkin TDB olarak 
değerlendirmelerimizi de sayfalarımızda 
bulacaksınız. Zamanında çeşitli gerekçelerle 
atılmayan adımların sonrasında nasıl daha 
büyük sıkıntılar doğurduğunu hep beraber 
yaşadık. Aşılanmanın başlaması psikolojik 
bir rahatlama sağlasa da bunun aldatıcı oldu-
ğunu en azından salgın yönetimi bilmek zo-
runda. Bağışıklığın sağlanabilmesi için ikinci 
dozlarla birlikte 100 milyon dozun üzerinde 
aşı yapılması gerekiyor. Oysa 60 günde sade-
ce 10 milyon doz aşı yapılabilmiş. Yani yeterli 
aşıyı elde edebilsek bile bu hızla aşıların ta-
mamlanması bir yıldan fazla sürecek. Dola-

yısıyla bulaşmanın asgari düzeylerde tutula-
bilmesi için belirli süreli tam kapanma şart 
gibi görünüyor.

VERBİS’LE İLGİLİ 
TÜM SORULARINIZ
Veri sorumluları sicili VERBİS’e 
kayıt süresi  yeni bir uzatma ya-
pılmazsa 31 Mart’ta sona eriyor. 
Yasada belirtilen istisnalar dı-
şında tüm meslektaşlarımızın 
ya da kuruluşlarının VERBİS’e kayıt olma-
ları gerekiyor. VERBİS’e kayıt meselesinin 
meslektaşlarımızın gözünde büyümemesi 
için Hukuk Müşavirimiz Av. Mustafa Gü-
ler’le yaptığımız röportajda aklımıza 
takılabilecek her şeyi sorduk; o da net 
yanıtlarla açıkladı, sayfalarımızda bu-
lacaksınız. VERBİS’e kayıt işlemlerini 
kolaylaştırmak için hazırladığımız vi-
deolara web sitemizden erişebiliyor-
sunuz, aynı röportaj sayfasının altın-
daki linkten de ulaşabilirsiniz.

KONGREMİZ 2-5 EYLÜL’E 
ERTELENDİ
2019 Eylülünde İstanbul’da yaptığımız TDB 
25. Uluslararası Dişhekimliği Kongresi so-
nunda Kongre flamasını Ekim 2020’de 26. 
Kongreyi düzenlemek üzere Diyarbakır 
Dişhekimleri Odası’na teslim etmiştik. Or-
ganizasyon Komitesi hızla çalışmaya 
başlayıp çok erken dönemde yüksek 
kayıtlara ulaşmasına rağmen pande-
mi nedeniyle Mayıs 2021’e ertelemek 
zorunda kalmıştık. Gelinen aşamada 
yeni bir değerlendirme yapıldı ve bu 
tarihe kadar salgında beklenen gerile-
menin sağlanamayacağı düşüncesiyle, 
tüm toplum sağlığı koşulları sağlanarak 2-5 
Eylül 2021 tarihlerinde yapılmasına karar 
verildi. 

Kongre 2-5 Eylül 2021 
tarihlerine ertelendi.

Diyarbakır

DİCLE ÜNİVERSİTESİ KÜLTÜR VE KONGRE MERKEZİ

E X P O D E N T A L  2 0 2 0
w w w . t d b k o n g r e l e r i . o r g

Verbis’e kayıtla ilgili 
tüm soruların yanıtları 

sayfalarımızda

Bütün dünyanın gözü bu 
küçük şişelerde.

Gülay Özdoğan / TDB Genel SekreteriTDB Gündeminden

Pandeminin birinci 
yılı biterken
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Bir yıl önce Çin’in Vuhan 
kentinde başlayan ve 11 Mart 
2020’de ülkemizde de günde-

me gelen pandeminin birinci yılını 
doldurduk.

Gün itibariyle 27’si dişhekimi, 3’ü 
diş teknisyeni olmak üzere 385 sağlık 
çalışanı, ülkemizde ise toplamda 
29.160 kişi vefat etmiştir.

Bu süreçte kamuda ADSM ve üni-
versitelerdeki uzmanlık öğrencileri 
filyasyonda görevlendirildiler, karşı-
laştıkları olumsuzluklara rağmen en 
ön safta büyük özveriyle görevlerini 
yaptılar. Özelde çalışan dişhekim-
lerimiz de, kamuda halkın ağız diş 
sağlığı hizmetine ulaşım hakkının 
pandemi döneminde kısıtlı olmasına 
rağmen bu kamusal hizmete cevap 
vermek için görevlerinin başınday-
dılar.

Bulaşmanın önlenmesi için tam 
kapanma ve tüm toplumun bağışık-
lanması için aşı temini konusunda 
yapılması gerekenler tam olarak 
yerine getirilmemiştir. Temin edilen 
9 milyon aşı toplumsal bağışıklığın 
sağlanabilmesi için yeterli değildir. 
Sadece 2 milyon yurttaşımıza ikinci 
doz aşı yapılabilmiş ve aşılanmadan 

sonra toplumun sadece %2 kadarının 
bağışıklanmış olması beklenmekte-
dir.

Toplumsal bağışıklığın elde edil-
mesi için nüfusun en az %70’inin 
bağışıklanması gerekir. Tıpkı 1 Ha-
ziran normalleşme kararları gibi bu 
kararlar da erken alınmıştır.

Sosyal devlet ilkelerine uygun bir 
şekilde 14-28 gün kapanma uygula-
namamış, resmi rakamlarla 3 mil-

yona yakın yurttaşımız hasta olmuş, 
30 bine yakın yurttaşımız yaşamını 
kaybetmiştir.

TDB olarak önerimiz; yeterli 
bağışıklama düzeyini sağlayabilecek 
en az 150 milyon doz aşının temin 
edilerek, aşıya adil ve eşit erişim ile 
toplumsal bağışıklığı sağlamak, eş 
zamanlı olarak da sosyal devlet ilke-
leriyle bağdaşacak şekilde yurttaşla-
rımıza mali yardım desteği sağlana-
rak, 14-28 gün bireysel hareketliliğin 
korunduğu, toplumsal kısıtlamaların 
getirildiği bir kapanma uygulamasını 
hayata geçirmektir.

Sağlık Bakanlığı’na bir kez daha 
sağlık emek ve meslek örgütleri ile 
işbirliğinin önemini hatırlatıyoruz.

Kayıplarımız önünde sevgi, özlem 
ve yas ile eğiliyor, pandemi ile sava-
şın en ön safında savaşan meslektaş-
larımız başta olmak üzere tüm sağlık 
çalışanlarına Türk Dişhekimleri 
Birliği olarak teşekkür ediyoruz.

Pandemi sürecinde bilimsel doğ-
rular üzerinden şeffaf, halkı önce-
leyen, kamucu çözüm ve önlemler 
için mücadelemizi sürdüreceğimizi 
kamuoyuna ve basına saygılarımızla 
bildiririz.

Covid-19 pandemisi
ikinci yılına girdi
Geçtiğimiz yılın 11 Mart’ında Türkiye’deki ilk Covid-19 vakası resmi olarak açıklanmış, aynı gün Dünya Sağlık Ör-
gütü de salgının pandemi boyutuna ulaştığını belirtmişti. Türk Dişhekimleri Birliği’nin pandeminin bir yılına ilişkin 
yaptığı değerlendirmeyi yayımlıyoruz.

Dişhekimlerinin de aralarında bulunduğu sağlık 
emekçileri pandemiyle savaşın gerçek kahraman-
larıydı.
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Küresel Aşı ve Aşılama Bir-
liği (GAVI) Üst Yöneticisi 

Dr. Seth Berkley, Covid-19 
Aşıları Küresel Erişim Progra-
mı (COVAX) kapsamında yıl 
sonuna kadar 1,8 milyar dozu 
düşük gelirli ülkeler olmak 
üzere dünya genelinde 2,3 mil-
yar doz yeni tip Corona virüs 
(Covid-19) aşısı dağıtmayı 
planladıklarını açıkladı.

Berkley, Covid-19 aşılarının 
dünyanın en yoksul 92 ülke-
sine eşit, hızlı ve adil şekilde 
dağıtılmasını hedefleyen COVAX 
girişimine ilişkin açıklamalar yaptı. 
ABD’nin de COVAX’a katılacağını 
açıklamasından memnuniyet duy-
duğunu ifade eden Berkley, şimdiye 
kadar 190 ülkenin COVAX üyesi 
olduğunu anımsattı.

Berkley, 2021 sonuna kadar 
COVAX kapsamında 2,3 milyar doz 

Covid-19 aşısı dağıtmayı planla-
dıklarını belirterek, “Bunların 700 
milyon dozu Afrika ülkelerine olmak 
üzere 1,8 milyar dozu düşük gelirli 
ülkelerin hükümetlerine hiçbir ücret 
ödemen sunulabilecek.” dedi.

Berkley, COVAX vasıtasıyla aşıla-
rın temin edilmesi ve teslimatlarının 
desteklenmesi için gereken en az 8 

milyar dolarlık fonun 6 milyar 
dolarını tedarik ettiklerini 
sözlerine ekledi.

DSÖ’den ‘aşı milliyetçiliği’ 
uyarısı
DSÖ Genel Direktörü Dr. 
Tedros Adhanom Ghebre-
yesus, ‘aşı milliyetçiliği’ konu-
sundaki uyarılarını sürdürdü.

Ghebreyesus, ‘Şu an dünya-
nın az gelişmiş ülkeleri (aşıla-
rı) izliyor ve beklerken, zengin 
ülkelerde aşılamalar devam 

ediyor. Her geçen gün dünyanın 
zenginleri ve yoksulları arasındaki 
uçurum daha da büyüyor’ ifadesini 
kullandı.

COVAX girişimi DSÖ, GAVI ve Sal-
gın Hastalıklara Hazırlık İçin Yenilik 
Koalisyonu’nca (CEPI) yürütülen 
ortak girişimle Nisan 2020’de başla-
tılmıştı. (Kaynak: AA)

COVAX 2021 sonuna kadar 
2,3 milyar doz aşı dağıtacak
Kovid-19 aşısının adilce dağıtılması ve satın alınması için Dünya Sağlık Örgütü (DSÖ) önderliğinde başlatılan 
Covid-19 Aşıları Küresel Erişim Programı (COVAX) sayesinde yoksul ülkelere de aşı ulaştırılacak.

TDB Akademi çevrimiçi toplantıları

Aralık ayından itibaren çevrim içi 
olarak yeniden başlatılan TDB 

Akademi etkinliklerine Şubat’ta da 
iki toplantıyla devam edildi. Zoom ve 
Youtube üzerinden düzenlenen ‘On-
line TDB Akademi’ etkinliklerinin 
beşincisi 10 Şubat’ta ‘Muayenehane 
Pratiğinde Eklem Rahatsızlıkları-
na ve Bruksizme Yaklaşım’  başlığı 
altında İstanbul Medipol Ü.D.F. öğ-

retim üyesi  Prof.Dr. Hanefi Kurt  
tarafından gerçekleştirildi.

Moderatörlüğünü TDB Akademi 
Yönetim Kurulu üyesi Prof.Dr. 
Mehmet A. Kılıçarslan’ın yaptığı  
bilimsel etkinliğe katılan meslek-
taşlarımız  konu hakkında merak 
ettiklerini sorma fırsatı da buldular.

Çevrim içi etkinliklerin altıncısı, 
24 Şubat’ta ‘Fonksiyonel Dental 

Klinik Konseptinde Ölçülebilir 
Hijyen Kontrolü’ başlığı altında  
TDB Akademi Yönetim Kurulu üyesi 
Prof.Dr. Yalçın Çiftçi tarafından 
gerçekleştirildi.

Toplantının moderatörlüğünü TDB 
Akademi Yönetim Kurulu üyesi ve 
Başkent Ü.D.F. öğretim üyesi Prof.
Dr. Ayşe Gülşahı yaptı.  

10 Şubat 2021 - Muayenehane Pratiğinde Eklem Rahatsızlıkları 24 Şubat 2021 - Ölçülebilir Hijyen Kontrolü
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TDB Merkez Yönetim Kurulu 
2 Şubat 2021 tarihli toplantı-

sında pandemi nedeniyle 2021 yılı 
üye aidatlarının iki eşit taksitte 
alınmasını kararlaştırdı. Buna 
göre, aidatların ilk taksiti 31 Mart 
2021 tarihine kadar, ikinci taksiti 
de 30 Eylül 2021 tarihine kadar 
ödenebilecek.

Sağlık Bakanlığı tarafından 
yayınlanan 2021 yılı ilk defa ve 

yeniden atama kurası ilanına göre 
Sağlık Bakanlığı ve diğer kamu 
kurum ve kuruluşlarının ihtiyaç-
ları için 282 uzman dişhekimi ve 
446 dişhekimi olmak üzere toplam 
728 dişhekimi ilan edilen takvim 
çerçevesinde noter tarafından 
bilgisayar ortamında kura ile 
alınacak.

 Başvuruları 15 Mart’ta tamam-
lanan kura çekimi 5 Nisan’da 
yapılacak. 

Kamuya 728 
dişhekimi daha 
alınacak

2021 yılı aidatları 
iki eşit taksitte 
ödenebilecek

Son bir yıldır tüm dünyayı etki-
leyen Covid-19 salgını, dalga-

lanmalar ve alevlenmelerle devam 
ediyor. Bu süreç yaşam şeklimizi, 
çalışma prensiplerimizi ve kuş-
kusuz uzun vadedeki tüm plan ve 
programlarımızı değiştirmemize 
neden oluyor. Türk Dişhekimleri 
Birliği de bu zorlu süreçlerde tüm 
kararlarında toplum sağlığını koru-
mayı birinci öncelik olarak gözetti. 

Pandemi sürecinde yaşanan 
belirsizlikleri değerlendiren TDB 
Merkez Yönetim Kurulu 27-30 Ma-
yıs 2021 tarihlerinde Diyarbakır’da 

yapılması planlanan TDB 26.Ulus-
lararası Dişhekimliği Kongresi’nin 
tüm dişhekimlerinin, katılımcı-
ların, sektör temsilcilerinin ve 
firmaların kazanılmış hakları saklı 
kalmak kaydıyla, ikinci kez ertele-
nerek 2-5 Eylül 2021 tarihlerinde 
yapılmasına karar verdi.

Diyarbakır Dişhekimleri Oda-
sı’nın Dicle Üniversitesi Kongre 
ve Kültür Merkezi’nde organize 
edeceği Kongremiz tüm toplumsal 
sağlık önlemleri alınarak hayata 
geçirilecek. Diyarbakır’da buluş-
mak üzere...

TDB 26. Uluslararası Dişhekimliği Kongresi

tarihlerine ertelendi
2-5 Eylül 2021

TDB Yüksek Disiplin Kurulu 28 Ocak’ta çevrimiçi 
toplandı. Toplantıya Salih Gül, Gülnihal Neslihan 

Yamalıoğlu, Rahime Beleşoğlu, Hakan Çağlı, Baha-
ettin Dağlıoğlu, Yasemin Ertaş, Fatma Özkumur, 
Ahmet Şen ve Tülay Tacettinoğlu katıldı.

TDB Yüksek Disiplin Kurulu 
çevrimiçi toplandı

Dişhekimliği Vakfı görüşüldü

Dişhekimliği Vakfı’nın geliştirilmesine yönelik 
çalışma grubu 19 Şubat’ta bir toplantı yaptı. 

Toplantıya TDB Genel Saymanı Buket Ünal Uğuz, 
Merkez Yönetim Kurulu üyesi Hasan Yaman, Mer-
kez Denetleme Kurulu üyesi Prof.Dr. Hakkı Sunay 
ve sigorta firmasından bir yetkili katıldı.
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Kadın dişhekimlerinin -özel-
likle toplumsal cinsiyet 
olgusuna dayalı- karşılaştık-

ları sorunları ve çözüm önerilerini 
ortaya koymak amacıyla TDB Kadın 
Dişhekimleri Komisyonu ‘Pandemi-
de Sorunlarımız’ başlıklı bir forum 
düzenledi. İki oturum olarak düzen-
lenen forumda, pandemi döneminde 
çalışan kadın dişhekimlerinden 
oluşan, ülke geneline yayılan geniş 
bir topluluğa erişildi. Foruma, çeşitli 
illerden özel dişhekimliği hizmet-
leri alanında kendi adına veya bir 
işverenin yanında ücretli çalışan diş-
hekimleri, Sağlık Bakanlığı’na bağlı 
kurumlarda görev yapan dişhekim-
leri ve dişhekimliği fakültelerinde 
uzmanlık veya doktora eğitimi alan 
dişhekimleri katıldı.

‘Pandemide Sorunlarımız’ foru-
mu, kadın dişhekimlerinin pandemi 
döneminde de toplumsal cinsiyet 
eşitsizliğiyle tüm çalışma alanlarında 
karşılaştığını, erkek dişhekimleriyle 
birlikte yaşadıkları genel sorunların 
yanı sıra kadın olmaktan kaynaklı 
mücadele etmeleri gereken sorunla-
rında da artış olduğunu gösterdi.

Pandemiyle birlikte artan sorunlar
Pandemide özellikle artan sorunlar 
arasında; özlük haklarından kayıp-
lar, izin ve istifa kullanamama nede-
niyle tükenmişlik, güvenlik kaygısı, 
kişisel koruyucu ekipman temininde 
zorluklar, performansa dayalı prim 
sistemi yüzünden ciddi ekonomik 
gelir kayıpları, istifa veya işsizlik, 
bulaşma riski, hastalık kaygısı, 
belirsizlik, şiddet, taciz, mobbing, 
değersizlik hissi, güvencesizlik ve 
örgütlenme sorunları kaydedildi. 

Bu sorunlar çalışma alanlarına 
göre sınıflandırıldı ve hazırlanan 
sonuç raporunda çözüm önerileri de 
geliştirildi. Kamuda aksayan ağız diş 
sağlığı hizmetlerinin ciddi bir halk 
sağlığı sorunu olduğu, filyasyonda 
görevlendirilen dişhekimlerinin ken-
di görev alanlarına dönmesine yöne-
lik en kısa sürede gerekli önlemler 

alınarak kamuoyu oluşturulması 
gerektiği dile getirildi. Dişhekimleri 
kamudaki ağız diş sağlığı hizmet-
lerini sürdürmeye başladığında ise 
performans ve gece vardiyası gibi 
toplum yararına olmayan uygulama-
ların sonlanması gerektiği vurgu-

landı.
Toplumsal cinsiyet eşitsizliğinin 

dişhekimlerindeki yansımasını 
ortaya koyabilmek ve kadın dişhe-
kimlerinin sorunlarını ele alabilmek 
için her odada kadın komisyonları 
kurulması da tavsiye edildi.

Kadın Dişhekimleri Forumu yapıldı
TDB kadın Dişhekimleri Komisyonu’nun 30 Ocak’ta düzenlediği ve Türkiye’nin her yerinden geniş bir katılımla 
yapılan ‘Pandemide Sorunlarımız’ forumunda kadın dişhekimlerinin pandemi sonrası artan sorunları tespit edildi 
ve bir rapor haline getirildi.

30 Ocak’ta yapılan Kadın Forumu’na Türki-
ye’nin her yerinden ve her çalışma biçiminden 
meslektaşlarımız büyük bir ilgi gösterdi 
(üstte). 

TDB Kadın Dişhekimleri Komisyonu’nun 16 
Şubat’ta yapılan toplantısında da forumun 
çıktıları değerlendirildi.

Antalya Dişhekimleri Odası bi-
limsel etkinliklere pandemi or-

tamında da devam ediyor. Bilimsel 
Komisyon tarafından düzenlenen 
geleneksel Salı akşamı etkinlikleri 
pandemi boyunca çevrimiçi ortam-
da yapılıyor.

Moderatörlüğünü Oda Başkanı 
Dr. Gassan Yücel’in yaptığı et-
kinlikler Zoom ve Youtube plat-

formları üzerinden yayımlanarak, 
il dışından meslektaşlarımızın da 
katılımıyla gerçekleştiriliyor. Oda 
tarafından yapılan açıklamada 
2021 yılı başından itibaren dört 
ayrı başlıkta gerçekleştirilen eği-
timlerin farklı illerden meslektaş-
larımızın katılım ve geri bildirim-
leriyle şekillenmeye devam edeceği 
belirtildi.

Antalya’da çevrimiçi eğitime devam

�

�
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girilir. Kişilerin sağlık verileri işlenmektedir bilgisi 
girilir ama örneğin “Mustafa geldi, azı dişine bir dolgu 
yapıldı” gibi bir bilgi girilmez, böyle bir bilgi istenmez.
 
Sağlık Bakanlığı’nın uzun süredir hekimlerden kişi-
sel verileri talep etmesiyle bu sistem arasında bir 
ilişki yok yani...
Hayır, hiçbir ilişki yok. Bu sisteme herhangi bir kişisel 
veri girmiyorsunuz. Zaten bu sistem sadece sağlık ve-
rileriyle ilgili de değil, tüm alanlara ilişkin. Dişhekimi 
de VERBİS kaydı yaptırmak zorunda, müteahhit de, 
alışveriş merkezi de...

Bütün dişhekimlerinin kayıt olması zorunlu mu?
Otomatik ya da yarı otomatik biçimde veri işleyen 
herkes sicile kayıt olmak zorunda. Bu aslında hemen 
hemen tüm dişhekimlerini içeriyor. Bilgisayar 
kullanmadan sadece kağıda yazıyorsanız, hiç 
kimseyle paylaşmıyorsanız, yanınızda hiç kimse 
çalıştırmıyorsanız, girişte veya bekleme salonunda 
güvenlik kamerası yoksa, bankayla sigortayla iş 
yapmıyorsanız bu sistemin dışında kalabilirsiniz. 
Onun dışında, sadece bir sekreter çalıştırıyorsanız bile 
onunla ilgili verileri işliyorsunuz demektir. 

verbis
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Kişisel verilerin korunması son yıllarda neden bu 
kadar gündemde?
Kişisel verilerin korunmasına ilişkin mevzuat bizde 
çok yeni. Her ne kadar 1980’de bu alandaki Avrupa 
sözleşmesinin ilk imzacılarından olsak da o imzamızın 
gereğini 2016 yılında Kişisel Verilerin Korunması 
Kanunu’nun çıkışına kadar yerine getirmedik. Bu 
yasanın gerekçe kısmında da bankacılıktan güvenliğe 
kadar bir dizi alanda uluslararası sistemin dışında 
kalma tehlikesine dikkat çekiliyor. Haliyle, bir 
içselleştirmeden çok, zorunda kaldığımız için bu 
düzenlemeyi yaptığımız anlaşılıyor.  

Veri sorumlusu kavramı bu Yasa’yla birlikte mi 
ortaya çıktı?
Evet, veri sorumlusu kavramı bu Yasa’yla birlikte 
kullanılmaya başlayan bir kavram. Verilerin sadece 
kullanılması değil, kaydedilip saklanması da 
dahil olmak üzere her türlü kullanımı veri işleme 
kapsamına giriyor. Veri işlenmesine ilişkin kararı 
veren her kimse ona ‘Veri Sorumlusu’ deniyor. Bu, bir 
poliklinik ya da merkezde oranın sahibi olan şirketin 
kendisi, bireysel muayenehanede de dişhekimidir. 
Örneğin Sağlık Bakanlığı’nda da Bakanlığın kendisidir; 
Bakan ya da başka bir yetkili değil.

Veri sorumluları sicili nedir?
Veri sorumluları sicili Kişisel Verileri Koruma Kurulu 
(KVKK) tarafından oluşturulmuş bir sistem. Biraz 
önce tanımladığımız veri sorumlularının bu sicile 
kayıtlarının yapılması gerekiyor. İleride herhangi 
bir kuruluşa ilişkin veri gizliliğini ihlal başvurusu 
yapıldığında KVKK kimi muhatap alacağını bilmek 
istiyor. Veri sorumluları sicili bu işe yarayacak. 
Aynı zamanda, işlenen verilere ilişkin bilgileri 
kategorik olarak bilmemizi sağlayan bir kütük 
işlevi görecek. Sicil; veri sorumlusu kimdir, hangi 
veriler işlenmektedir, bunlar ne kadar süreyle 
saklanmaktadır, kimlerle paylaşılmaktadır, çalışanlar 
hangi verilere erişebilmektedir gibi bilgilerin 
kaydedildiği bir sistem.

Veri sorumluları siciline hiçbir kişisel veri veya hasta 
bilgisi girişi yapılmıyor. Bu açıdan e-nabız sistemiyle 
karıştırmamak gerekiyor. Veri sorumluları siciline 
sadece hangi veri kategorilerinin ne şekilde saklandığı 

Veri Sorumluları Sicil Bilgi Sistemi VERBİS’e kayıt için tanınan süre yeni bir uzatma olmazsa 31 Mart 
2021 tarihinde sona eriyor. Sistemin hangi amaçla kurulduğu, kimlerin kayıt yaptırmak zorunda 
olduğu, dişhekimlerinin sisteme bir aracı kurum olmadan kayıt yatırıp yaptıramayacakları gibi merak 
edilen birçok soruyu TDB Hukuk Danışmanı Av. Mustafa Güler’e sorduk ve çok net, açıklayıcı yanıtlar 
aldık.

‘Verbis’e kayıt için profesyonel 
desteğe ihtiyaç yok’

TDB Hukuk Danışmanı Av. Mustafa Güler Verbis’e kayıtla ilgili sorularımızı yanıtladı:



Bu envanter elimizde olduktan sonra KVKK’nın 
hazırlamış olduğu bu elektronik sistemde ilerlemek 
gayet kolay; takriben bir-bir buçuk saat içinde 
bütün işlemi bitirebilirsiniz. Takıldığımız noktada 
az önce bahsettiğim TDB ve odalarımızın hazırladığı 
yardımcı materyaller olduğu gibi KVKK’nın hazırladığı 
basitleştirilmiş anlatımlı videolar da var. 

Tekrar söyleyeyim; bu işlemleri yapmak için 
herhangi bir aracıya ihtiyacınız yok. Birçok aracı 
kurumdan dişhekimlerine sürekli mesajlar gidiyor, 
isteyen tabii ki profesyonellerden destek alabilir ama 
kendi başlarına yapamayacakları bir işlem değil. 
Oldukça basit bir sistem; sadece biraz zaman alıyor. 

Bir de şu var; bu sürekli tekrarlanacak bir işlem 
değil. Bir kez bu kaydı yapacaksınız ve işlediğiniz veri 

kategorilerinde bir değişiklik olmazsa, 
irtibat kişisi değişmezse bir daha 
güncellemek zorunda değilsiniz. Sürekli 
bir iş yükü olmayacak yani. 

Herhangi bir ihlal durumunda veri so-
rumlusunun karşı karşıya kalabileceği 
yaptırımlar neler?
Bu Sicil’e süresinde kayıt olma ve gerekli 
bildirimleri yapma yükümlülüğünün 
ihlali halinde KVKK tarafından para 
cezası niteliğinde idari yaptırım verilebi-
lecektir. 

Diğer yandan, kişisel verilerin veri 
sahibinin rızası olmaksızın işlenmesi, 
paylaşılması Türk Ceza Kanununa  göre 

suçtur. Dolayısıyla hapis cezasına varan yaptırımları 
olabilir. Kişiye ait sağlık verilerinin paylaşılmasının 
yol açtığı maddi-manevi zararlar nedeniyle tazminat 
ödenmek zorunda kalınabilir. Verilerin güvenliğinden 
veri sorumlusu, sorumludur. Örneğin benim hasta 
dosyam sekreterin masasının üzerinde açık durmaya-
cak; dosyanın üzerinde ismim yazıyorsa dosya kapalı 
bile olsa ortalıkta durmayacak; benim hasta olduğu-
mun bile bilinmemesi gerekiyor. Buradaki yükümlülük 
asıl olarak veri sorumlusuna aittir.
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VERBIS’e kayıt işlemleri ve süreç basamakları hakkında TDB’nin hazırladığı 
bilgilendirme videolarına, sayfa altında yer alan linkten de ulaşabilirsiniz. 

‘Veri sorumluları 
siciline hiçbir veri girişi 
yapılmıyor. Bu açıdan 

e-nabız sistemiyle
karıştırmamak 
gerekiyor. Veri 

sorumluları siciline 
sadece hangi veri 
kategorilerinin ne 

şekilde saklandığı girilir.’

Ücretli çalışan dişhekimleri bunun kapsamında 
değil. Çalıştıkları şirket kurumsal olarak 
veri sorumlusudur. Şirket adına sicile kayıt 
yaptırılacaktır. 

Ücretli çalışan dişhekimi aynı zamanda bir 
sağlık kuruluşuna ortaksa yine sicile kayıt olmak 
zorunda değil. Şirket kurumsal olarak sicile kayıtlı 
olacağından ortakların ayrıca kayıt olma zorunluluğu 
yok. 

Dişhekimleri odaları ve Türk Dişhekimleri 
Birliği’nin de kayıt ve bildirim yükümlülüğü 
olduğunu hatırlatmak isterim. Dişhekimlerinin 
verilerini işliyor olmaları sebebiyle Kanunda sayılan 
istisnalar arasındalar ama istihdam ettikleri kişilerle 
ilgili veri işlemeleri bakımından Sicile kayıt ve 
bildirim yükümlülükleri bulunmaktadır.  

Şirketlerde kuruluşun kendisi veri sorumlusudur 
dediniz. Sorumlu bir gerçek kişi istenmiyor mu?
Veri sorumlusu olarak şirket ya da kuruluş kabul 
ediliyor ama ‘irtibat kişisi’ olarak bir gerçek kişinin 
tanımlanması isteniyor. Bu kişi, şirketin mesul 
müdürü, ortaklarından ya da çalışanlarından biri de 
olabilir, dışarıdan bir kişi de olabilir. Ancak, bir kişi 
birden fazla yerin irtibat kişisi olamıyor. Muayenehane 
açısından düşünürsek, veri sorumlusu olan dişhekimi 
başka bir kişiyi irtibat kişisi olarak atayabileceği gibi, 
kendisi de irtibat kişisi olabilir; mutlaka ikinci bir kişi 
bulunması şartı yok.

Verbis’e kayıt meslektaşlarımızın gözünü 
korkutmuş görünüyor. Yardım almadan 
yapılamayacak kadar karmaşık bir sistem 
mi bu?
Hayır, bilgisayara az çok aşina herkes 
kendisi yapabilir. Bu bir bilgisayar sistemi. 
Kayıt da iki aşamada yapılıyor. TDB web 
sayfasında bunun nasıl yapılacağına ilişkin 
videolar yayımlandı, buradan da link 
veriliyor ama kısaca özetleyeyim:  

İnternet üzerinde doldurulan bir formla 
başlıyor süreç. Oradan alınacak çıktıyı 
imzalayıp kaşeliyorsunuz, sonra kayıtlı 
elektronik posta ya da taahhütlü postayla 
KVKK’ya gönderiyorsunuz. KVKK’da 
incelemesi yapılıp uygun görüldüğünde 
kullanıcı adı ve şifre e-posta adresine 
gönderiliyor. 

Bu kullanıcı adı ve şifreyle artık kayıt işlemine 
başlayabiliyorsunuz. Bu sistem sağlık kuruluşundaki 
veri işlemeye ilişkin bilgilerin kaydedildiği bir 
envanter. Bu envanterin nasıl tutulacağına ilişkin 
işlem kolaylığı olsun diye birçok çizelgeler hazırlanmış. 
Dişhekimleri bu çizelgeleri önüne alıp kendilerinde 
hangi veriler işleniyorsa ve ne kadar süreyle tutulup 
sonrasında imha ediliyorsa bunun envanterini 
çıkarabilir. 

Verbis’e kayıt işlemlerine ilişkin açıklayıcı videolar için buraya tıklayın

http://www.tdb.org.tr/icerik_goster.php%3FId%3D3721
http://www.tdb.org.tr/icerik_goster.php%3FId%3D3721
http://www.tdb.org.tr/icerik_goster.php?Id=3721
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Pandemide İstanbul’da kamu ağız 
diş sağlığı hizmetlerinin durumu
İstanbul Dişhekimleri Odası pande-
mi sürecinde ciddi anlamda sekteye 
uğrayan kamu ağız diş sağlığı hiz-
metlerinin güncel sorunlarını tespit 
etmek ve çözüm önerilerinde bulun-
mak amacıyla bir toplantı düzenledi. 
Oda Başkanı Tarık İşmen, Genel 
Sekreter Zozan Gölbaş ve Denet-
leme Kurulu Başkanı Uğur Er-
gin’in kamuda görev yapan bir grup 
meslektaşımızla yaptığı kapalı bir 
grup toplantısı ve çok sayıda meslek-
taşımızla yapılan telefon görüşmeleri 
sonucu rapor halinde paylaşıldı. Söz 
konusu rapora İstanbul Dişhekimleri 
Odası web sayfası www.ido.org.tr 
üzerinden ulaşabilirsiniz.

‘Evden Eve Bilim’ 2021 programı 
yayınlandı
Her çarşamba akşamı Zoom ve 
YouTube üzerinden yayımlanacak 
eğitimlerin ilki ‘Neden Cerrahi?’ baş-
lığıyla Prof.Dr. Hakan Özyuvacı 
moderatörlüğünde Dr. Dişhekimi 
Arthur Bozacıoğlu’nun sunumu 
ile başladı. 

Gerçekleşen tüm eğitimlerin tek-
rarlarına İstanbul Dişhekimleri Oda-
sı YouTube kanalından ulaşılabiliyor.

Muammer Keskin’den ziyaret 
Şişli Belediye Başkanı Muammer 
Keskin 3 Şubat’ta İstanbul Dişhe-
kimleri Odası’nı ziyaret etti. Kes-
kin’in İDO Yönetim ve Denetleme 
Kurulu’yla bir araya geldiği ziyarette, 
gündeme dair değerlendirmeler 
yapılırken Şişli Belediyesi’nin sağlık 
ve etüt merkezlerindeki çalışmalara 
Oda olarak destekte bulunulması ve 
başlatılmış olan ortak projelerin ge-
liştirilerek devam etmesi görüşüldü.

Karantina Sohbetleri ve Sanal 
Turlar 
Oda Sosyal Komisyonu tarafından 
organize edilen Karantina Sohbetle-
ri’nde Suzan Yavaşca Sönmezel 
ve Utkan Marangoz müzik ve diş-
hekimliğine dair, Dişhekimi Sevgi 
Ordu Sarıtaş ve Dişhekimi Ahmet 
Akkirman müzik ve hayata dair, 

Dişhekimi Gül Oskaylar ve Prof.
Dr Peykan Gökalp Salgından 
Sonra Hayat ve Ruh Sağlığı üzerine 
sohbetler geçekleştirdi.

Meslektaşlarımız sanal turlarla da 
Mardin ve Nemrut Dağı’nı bilinme-
yen yönleriyle tanıma imkânı buldu. 

İDO memnuniyet anketi
İstanbul Dişhekimleri Odası Yöne-
tim Kurulu; kurumsal stratejisini 
ve iletişim stratejisini oluşturmak 
üzere bir çalışma grubu oluşturdu. 
Çalışma grubunun profesyonellerin 
de katkısıyla hazırladığı memnuniyet 
anketi taslağı; 30 Ocak’ta 52 kişilik 
bir gruba gönderilerek hem anketle 
ilgili değerlendirmeleri alındı hem 
de anketin doldurulma süresi tespit 
edilmiş oldu. Tüm bu hazırlıklardan 
sonra anket, 8 Şubat’ta doldurulmak 

üzere meslektaşlarımıza gönderildi. 
1355 meslektaşımızın doldurduğu 
anketle ilgili raporun önümüzdeki 
günlerde tamamlanması bekleniyor.

İDO Dergi de artık e-Dergi
İstanbul Dişhekimleri Odası’nın 
yayın organı ‘Dergi’ geçtiğimiz gün-
lerde ilk dijital sayısını yayımlayarak 
e-Dergi formatına 
geçti. pdf formatında 
ulaştırılan dergide 
bazı yazıların ses 
kayıtları da yazıyla 
birlikte sunuldu.

Oda Genel Sek-
reteri Ali Gürlek 
yeni formatın 
ilk sayısında 18. 
dönemde dergi 
konusunda bir 
yol ayrımında 
kaldıklarını belirterek 
34 yıl boyunca ve 180 sayı düzenli 
olarak yayımlanan derginin bundan 
böyle e-dergi olarak yayın hayatına 
devam edeceğini belirtti ve “Za-
manın ruhu bize e-dergiyi dayattı” 
ifadelerini kullandı. 

Kamu ağız diş sağlığı hizmetlerinin durumu
İstanbul’da

Şişli Belediye Başkanı Muammer Keskin 3 
Şubat’ta İstanbul Dişhekimleri Odası’nı ziyaret 
etti (üstte). Oda’nın çevrim içi eğitimleri şeklinde 
gerçekleştireceği üç aylık eğitim programı 
yayımlandı. 

http://www.ido.org.tr/


Adana Dişhekimleri Odası 
Yönetim Kurulu Adana Valisi 

Süleyman Elban’ı ziyaret etti. Oda 
Başkan Vekili Metin Ersoy, Genel 
Sekreter Hasan Boğa, Sayman 
Mustafa Kalat ve Yönetim Kurulu 
üyesi Nevin Kilecioğlu’yla birlikte 
Elban’ı ziyaret eden Oda Başkanı 
Fatih Güler, Adana’daki ağız ve 
diş sağlığı hizmetlerinde yaşanılan 
sorun ve başarıları dile getirdi. 

Pandemi süresince korunma ted-
birlerinde en üst başarıyı yakalayan 
meslek grubu içerisinde yer aldıkla-
rını da ifade eden Güler, “Kamuda 
çalışan meslektaşlarımız filyasyona 
katkı koyarken özelde çalışan biz 
dişhekimleri üst düzey korunma 
tedbirlerine uyarak hastaların acil 
tedavilerinde görev yaptık. Pande-
minin olumsuz şartlarına rağmen 
hekimlik mesleğini icra etmekten, 

çalışmaktan, görevden kaçmayarak 
çalıştık” dedi. Başkan Fatih Güler, 
Bakanlığın aşılama takvimini başarılı 
bulduklarını da sözlerine ekledi. 

Adana Valisi Süleyman Elban 
da “Pandemi sürecinde tüm sağ-
lık çalışanları yoğun çaba sarfetti. 
Filyasyonda görevli dişhekimleri 

de görevlerini layıkıyla yapıp, ciddi 
katkı koydular, kutluyorum. Normal-
leşmeye geçmek hepimizin arzusu 
ama bunu vaka sayılarının akıbeti 
belirleyecek. Vaka sayısı illere göre 
farklılık gösterse de tedbirleri elden 
bırakmamalı, rehavete kapılmamalı-
yız” şeklinde konuştu.

Pandemi nedeniyle uzun bir süredir yapılamayan 
bilimsel etkinliklerin online yapılması kararının 

ardından önümüzdeki günlerde yapılacak etkinlikler 
belirlendi. ‘İZDO Online Bilimsel Etkinlikleri’ adı altında 
gerçekleştirilecek eğitimlerin iki haftada bir yapılması 
planlanıyor.

Online bilimsel etkinliklerin ilki 10 Ocak’ta gerçekleş-
tirildi.  Güncel bir konu olan “Covid-19 Pandemisinde 
Güvenli Dişhekimliği” hakkında  Prof.Dr. Dilek Yeşim 
Metin, Doç.Dr. Pınar Meriç, Dr. Cem Peşkersoy ve Ma-
kine Müh. Ali Boylu bilgiler verdi. Yoğun katılım sağla-
nan etkinlikte katılımcılar online soru sorma fırsatı da 
buldular.

Online bilimsel etkinliklerin ikincisi  23 Ocak’ta gerçek-
leştirildi.  Prof. Dr. Tosun Tosun “Diş İmplantlarını Han-

gi Aşamada Yüklemeliyiz? Çiğneme Fonksiyonu Proto-
kolleri ve Uygun Oklüzyon Modelleri” konusunu anlattı.

Meslektaşlarımız bu etkinliklere http://izdo.digi-
talcongress.net adresi ve Youtube İzmir Dişhekimleri 
Odası sayfasından online olarak erişme şansı buldu. 

Adana Valisi Süleyman Elban:

Dişhekimleri görevlerini layıkıyla yaptı

İzmir’de online bilimsel etkinlikler
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Özlük hakları talebine gözaltı
22 Ocak’ta Ankara sağlık meslek 
örgütlerinin Ankara Şehir Hastanesi 
önünde özlük haklarının sağlanma-
sı talebiyle yapmak istediği alkışlı 
protesto engellendi, katılımcıların 
bir kısmı gözaltına alındı. 

Anayasal haklarını kullanırken 
gözaltına alınan sağlık çalışanları 
akşam saatlerinde serbest bırakıldı. 
Ankara Dişhekimleri Odası, Ankara 
Tabip Odası, Devrimci Sağlık İşçileri 
Sendikası, Sağlık ve Sosyal Hizmet 
Emekçileri Sendikası, Sosyal Hizmet 
Uzmanları Derneği, Tüm Radyoloji 
Teknisyenleri ve Teknikerleri Derne-
ği ve Yurt-Sağlık Sendikası’nın ortak 
açıklamasında “özlük haklarımız 
için, emeğimizin karşılığını almak 
için mücadelemizi sürdüreceğiz” 
denildi.

‘Hastanemi açın’
Ankara Dişhekimleri Odası’nın da 
bileşeni olduğu Hastanemi Açın Plat-
formu(HAP) 29 Ocak’ta Ankara’nın 
kapatılan hastanelerinin tarihi kim-
likleri ve tümüyle açılması talebini 
dile getirdiği bir basın açıklaması 
yaptı.

Dişhekimleri filyasyonda, 
diş tedavisi aksamada
Ankara Dişhekimleri Odası (ADO) 
Genel Sekreteri Gamze Burcu Gül, 
21 Ocak’ta Evrensel gazetesinde ya-
yımlanan açıklamasında koronavirüs 

salgınında dişhekimlerinin filyasyon 
görevinde çalışmaya devam ettiğini 
belirterek, “Salgın yönetimindeki 
aksaklıklar ve plansızlık sonucu 
yaşanan sağlık krizi nedeniyle ağız ve 
diş sağlığı hizmetlerinin aksaması, 
acil tedaviler dışındaki işlemlerin 
ertelenmesi, mevcut diş sağlığı prob-
lemlerini daha da büyüttü. Filyasyon 
uygulamasında görevli personel 
sayısı ve mesai düzeni tekrar gözden 
geçirilerek, ekiplerin büyük çoğun-
luğunu oluşturan dişhekimlerinin, 
bir an önce meslek tanımları içinde 
çalışmaları sağlanmalı, ihtiyacın 
arttığı bu dönemde yeni atamalar da 
bir an önce yapılmalıdır” değerlen-
dirmesinde bulundu.

Bilimsel etkinlikler
7 Ocak’ta Prof. Dr. M. Ercüment 
Önder’in konuşmacı olduğu ‘Mu-
ayenehane Koşulla-
rında Minör Cerrahi 
Girişimler’ konulu 
webinar gerçekleş-
tirildi

15 Ocak’ta An-
kara Ü.D.F.’nin 
düzenlediği 1. 
Uluslararası Diş-
hekimliği Eğitimi 
Kongresi’nin son 
gününde, ADO Başkanı Dr. Serhat 
Özsoy da ‘Yeni Mezunlar ve Meslek 
Örgütlerimizin Eğitime Katkıları’ 
başlıklı panele konuşmacı olarak 
katıldı.

28 Ocak’ta Prof.Dr. Sedat 
Çetiner’in “Kanser Tedavisi Gören 
Bireylerde Dental Tedavi Yaklaşım-
ları” konulu sunumu Zoom ve Youtu-
be üzerinden gerçekleştirildi.

4 Şubat’ta Av. Tülay Ekici ve 
Dr. Serhak Özsoy’un konuşmacı 
olduğu Veri Sorumluları Sicil Bilgi 
Sistemi’yle (Verbis) ilgili bir webinar 
gerçekleştirildi

18 Şubat’ta Prof.Dr. Ceyhan 
Altun “Çocuk Dişhekimliğinde 
Oklüzyonu Etkileyen Kötü Alışkan-
lıklar” konusunu anlattı.

ADO’nun Klinik Bilimler Dergi-
si’nin yeni sayısı da Oda’nın web 
sitesinde yayımlandı.

Ankara’da ‘hastaneler açılsın’ talebi

Ankara Dişhekimleri Odası’nın da bileşenleri arasında bulunduğu Hastanemi Açın Platformu(HAP) 
29 Ocak’ta Ankara’nın kapatılan hastanelerinin açılması talebiyle bir basın açıklaması yaptı.

ADO uzaktan eğitim olanaklarını sadece bilimsel etkinliklerde değil mesleki sorunlarla ilgili top-
lantılarda da verimli bir şekilde kullanıyor.



Her zaman doğru rengi yakalayın: Mükemmel renk uyumu özelliği sayesinde 
restorasyonlarınızda posterior bölgede bile doğal görünüm yakalama imkanı sunar.

Etkili kullanım: Yenilenen Charisma formülü sayesinde kolay cilalamayı mümkün kılarak 
uzun süreli ve yüksek parlaklıkta restorasyonlara erişmenizi sağlar.

Uzun ömürlü restorasyon: Patentli TCD matriksi, seconder çürükler ve kırık oluşum riskini 
azaltmak için gerekli olan yüksek direnç ve düşük büzülmeyi kombine eder.

Charisma Diamond ONE
Tüm restorasyonlarınız için tek çözüm!
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Hekimlik, eczacılık, noterlik ve avukatlık 
mesleklerinin, özel bilgi ve yetenekle ve 
birçok ülkede vatandaşlık koşulu ile birlik-

te hekimlik, eczacılık ve hukuk diploması 
olmadan yapılamayacağı kesin kuraldır. 
Devletin özel izniyle yapılan bu meslekler, 
yine devletin verdiği ruhsat veya diploma 
ile bir nevi tekel altına alınmıştır. Dev-
letçe oluşturulan bu tekel, toplumda özel 
bir güven yaratır. Hekimlerin, eczacıla-
rın, avukatların aldığı bu ruhsat, meslek 
bilgisi, insanlık sevgisi ve genel ahlak 
bakımından güvenilir kişiler oldukları-
nın kanıtıdır. Bu güven sonucu kişiler, 
canlarını, haklarını ve özgürlüklerini hiç 
düşünmeden bu özel donanımlı meslek 
üyelerine teslim ederler1.

Öte yandan, yalnız insanların değil tüm 
hayvanların en kuvvetli güdüsü yaşama 
güdüsüdür. Hastalandıklarında çaresizlik içinde 
çırpınan insanlara yardımcı olacak kişi hekimdir2. 

Kişiler, kendilerinin ve yakınlarının sağlık sorun-
ları olduğunda, ellerinde ne varsa vermeye hazır 
bir ruhsal durum içerisindedirler. Bir anlamda 

sömürüye açıktırlar. Hekimliğin çalış-
ma alanının da umut bezirganlığına çok 
elverişli olması nedeniyle, şarlatanlığın 
geriye dönüşü olmayan sakatlık ve ölümle 
sonuçlanması söz konusudur.

ASİMETRİK ENFORMASYON
Toplumların, hastalık-sağlık kavramı-
na yüklediği anlamlar da farklıdır. Bir 
toplumun hastalık sağlık davranışı, o 
toplumun kültürünün etkisindedir. Ge-
leneksel tıptan modern tıbba geçişte de 
anılan kavramın toplumun bazı kesim-
lerinde irrasyonel hükümlere dayandığı 
görülmektedir. Kültürel gecikme olarak 
adlandırılan diğer bir olgu da, bireylerin 

kültürel altyapı tamamlanmadan karşılaştığı bilim-
sel ve teknolojik tıbbi gelişmelerle yaşadıkları asi-

Reklam kavramı ilk dönemlerinden itibaren etik tartışmaların odağında olmuştur. Sağlık alanında 
reklam yapılmasının ise hem alanın özel durumundan hem de hastayla hekim arasında asimetrik 
bir enformasyon olmasından dolayı yasak olması yönünde genel bir kabul vardır. Meslektaşımız Dr. 
Metin Bozkurt sağlık alanının piyasalaşmaya açılmasıyla birlikte bu etik kabullerin de kemirilmeye 
başlandığının altını çiziyor.

Monopol meslekler ve 
reklam

reklam

* Dr. Dişhekimi, Bursa Dişhekimleri Odası eski Başkanı

Metin Bozkurt*

'Sağlık eğitimi, tanıtımı, 
bilgilendirmesi ile 

sağlıkta reklam 
arasında çok 
net olmayan 

farklılıkların kanuni 
bağlayıcılığından 

söz etmek her 
zaman mümkün 
olmamaktadır. '
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metridir. Tıbbi bilgilerin 
zaten var olan asimetrik 
özelliği de göz önüne 
alındığında, bu asimetri 
dolayısıyla rastgele ve 
özensiz yapılan sağlık 
enformasyonları, toplum 
sağlığı açısından ciddi 
sonuçlar doğurmaktadır. 
Sağlık enformasyonla-
rında sıkça vurgulanan 
kalite-nitelik kavramının 
ise, olsa olsa sağlıkta 
hizmet verilen mahal-
lerin ve hizmetin tanı 
- tedavi protokollerine uygun yürütülmesiyle ilgili 
olduğu kabul edilebilir. Bunun dışında sağlık çıktı-
ları ölüm dışında metrik olarak ölçülemediğinden, 
sağlık hizmetini kalite ile sınıflandırmak mümkün 
değildir. Yine bu nedenle, doktrinde, estetik amaçlı 
ve benzeri girişimler dışında vekalet sözleşmesi 
olarak kabul edilen tedaviler, geçerli tedavi proto-
kolleri çerçevesinde yapıldığında, vakanın iyileşme 
ile sonuçlanmamasından hekim sorumlu tutulma-
maktadır. 

Sağlık enformasyonu uygulamasında, 
sağlık eğitimi, tanıtımı, bilgilendirmesi ile 
sağlıkta reklam arasında çok net olmayan 
farklılıkların kanuni bağlayıcılığından söz 
etmek her zaman mümkün olmamakta-
dır. Rekabet konusunda adalet ilkesini 
zedeleyen bu durum, hastalara verdiği 
zarar dışında, sağlığın ticari bir mal olarak 
pazarlanmasının toplumda olağan bir 
vaka olarak algılanmasına neden olmak-
tadır. Örtülü veya açık bir biçimde yapılan 
sağlık reklamı bir yana, sağlıkta herhangi 
bir genel bilgilendirmede veya sağlık eği-
timinde bile toplumun tüm kesimlerince 
aynı biçimde algılanabilecek bir enstrü-
man kullanılması gerekmektedir. 1990'lı 
yıllarda yapılan bir çalışmada, Vivident 
markalı sakızın dişleri temizlediğine ilişkin ülke ça-
pındaki reklam etkinliğinin toplumda diş fırçalama 
alışkanlığını olumsuz etkilediği belirlenmiştir. 

EFSANELER BİLİME KARŞI
İletişimdeki gelişmelerle, tıbbi bilgilerin çoğu 
yerde şehir efsanesine dönüşüp, enformal bilgi - 
malumat olarak ortalığa saçılmasıyla birlikte, özel 
sağlık kurumlarının marka olmuş hekimleri ve en 
son, en etkili tedavi yöntemlerini, açık veya üstü 
kapalı reklam yöntemleriyle, hastaların reklam ile 
bilgilendirmenin ayrımına varamadığı bir iletişim 
süreci gerçekleşmektedir. 

Tüm ülkelerde, toplum sağlığını koruma amacıy-
la bir takım düzenlemelere gidilmiştir. Teşebbüs 
hürriyeti ilkesi ve sosyal olmayan sağlık sistemi 

gereği, sağlık okur yazar-
lığı oldukça düşük olan, 
dolayısıyla bireylerin 
sağlığının reklamlardan 
olumsuz etkilendiği 
Amerika Birleşik Devlet-
leri'nde, sağlıkta reklam, 
hatta karşılaştırmalı 
reklam serbesttir. Ancak 
bu serbestiye karşın, sık 
kullanılan bir deyimle, 
köpekler salınıp, sopalar 
bağlanmamıştır. ABD’de 
hekimlerin meslekten 
alıkonulması, milyon 

dolarlık tazminatlar herkesin malumudur. Sağlık-
taki reklamlarla yapılan şarlatanlığın sonucunda 
oluşan sağlık ve can kayıplarının, 2012’den bu yana 
Türkiye’de de zorunlu olan ve üç kuruşluk prim 
karşılığında satın alınan “malpraktis” sigorta poli-
çelerince karşılanması ise hukuki açıdan meşrudur 
ancak kesinlikle vicdani değildir. 

REKLAM SERBESTİSİ ÖZGÜRLÜKLERLE 
İLİŞKİLENDİRİLEBİLİR Mİ?
Türkiye Cumhuriyeti de, 1928 yılından bu yana, 

"Tababet ve Şuabatı San'atlarının 
Tarzı İcrasına Dair Kanun"la başlayan 
düzenlemelerle, toplumun sağlığını 
korumaya çalışmıştır3. Ne var ki anılan 
sınırlandırmalara karşın, son yıllarda, 
sağlık işletmesi reklamları, mevzuat hü-
kümlerini umursamaz bir biçimde, deği-
şik iletişim ortamlarında yer almaktadır. 
Bu arada sağlıkta serbest piyasa kural-
larından yana olan müellifler, sağlıktaki 
mevzuatın günümüz üretim ilişkilerinin 
ve temel hak ve özgürlükler anlayışının 
gerisinde kaldığını, yasaklayıcı mev-
zuatın rekabeti, sektördeki gelişmeyi 
engellediğini ileri sürmektedirler4.

Buraya kadar, sağlıkta gelişmelere 
engel olarak görülen etiğin neden vazgeçilemez 
olduğu anlatılmaya çalışılmıştır. Etik, örfün değil, 
aklın ürünüdür.

Sağlıktaki reklam konusunun son yıllarda yoğun 
olarak tartışılmasının nedenine gelince;

1980’li yıllara kadar sağlık hizmeti, devletin 
asli ödevlerinden biri olarak kabul edilmekteydi. 
1980’lerden başlayarak sermayenin hareketlen-
mesi, devletin özelleştirme adı altında sağlık dahil 
bir çok ödevini piyasaya terk etmesi sürecinde, 
sermayenin hedefi, bilişim-polimer devrimiyle 
atılım yapan ilaç, tıbbi gereç ve tedavi hizmetleri 
olmuştur. Sermayenin gelişmiş ülkelerde dramatik 
hızla gelişen ve kazanç kapısı haline gelen sağlık 
yatırımlarından Türkiye de “Sağlıkta Dönüşüm”le 
birlikte, 2005 yılından itibaren nasiplenmiştir. 

"Sağlıktaki reklamlarla 
yapılan şarlatanlığın 

sonucunda 
oluşan sağlık ve 
can kayıplarının 

'malpraktis' sigorta 
poliçelerince 

karşılanması hukuki 
açıdan meşrudur 

ancak kesinlikle vicdani 
değildir."

➔
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Bir süre önce sakızı diş fırçası yerine pazarlayan 
sermaye, sağlıkta da kar maksimizasyonundan fe-
ragat etmeden, sağlık alanını kendi çıkarlarına göre 
yeniden yapılandırılmasını sağlamıştır. Böylece, 
Türkiye’de de bir zamanlar muayenehaneler ve az 
sayıdaki poliklinik ve hastanelerle sınırlı özel sağlık 
hizmeti, klinik, hastane, özel tıp fakültesi zincirleri 
ve hastalık sigortası şirketleriyle endüstrileşmeye 
başlamıştır. 

Sağlığın gittikçe artan bir oranda piyasa koşul-
larında alınıp satılması, meta olarak ele alınması, 
sağlığı manipülatif amaçlarla kullanılma-
ya açık hale getirmektedir5.

'TIBBİLEŞTİRME' SÜREÇLERİ
Biyomedikal anlayışla yürütülen klasik 
tıptan sonra, günümüzdeki modern 
tıp anlayışının etkinliği ve başarısının 
yanı sıra neden olduğu olumsuzluklar 
da bulunmaktadır. Bilimsel ancak aynı 
zamanda karmaşık bilgiye dayanan mo-
dern tıp etkinliğini giderek arttırmakta, 
yaşamlara daha çok sirayet ederek, daha 
çok denetleyip kontrol altına almaktadır. 
Konunun uzmanlar dışında anlaşılama-
ması, konunun sorgulanmadan kabulünü 
gerektirmekte ve bireylerin yaşamını 
giderek daha çok denetleyen ve kontrol 
eden bir güç haline getirmektedir. Türki-
ye’nin yeni tanıştığı, batı dillerinde medikalizasyon 
olarak adlandırılan bu oluşum için Türkçe jargonda 
şimdilik tıbbileştirme sözcüğü kullanılmaktadır6. 

Tıbbileştirme süreçlerinde, bireylerin sosyal 
olgular da dahil, doğumdan ölüme yaşamlarının 
her anı tıbbi olarak tanımlanmakta ve sağlıklı bir 
yaşam için gerekli olduğu benimsetilmeye çalışıl-
maktadır. Yaşamın sağlıkla ilgisi olmayan olağan 
gündelik akışı tıbbileştirilerek, bireye yeni bir kav-

rammış gibi sunulmakta, sağlığın vazgeçil-
mez bir konu olması nedeniyle de bireylerin 
sağlık tüketimine yönelmesi sağlanmaktadır. 

Son tahlilde sağlık enformasyonu, sağlığın 
geliştirilmesi için bilgilendirmeyi, hedef kit-
leleri güdülemeyi, davranışları değiştirmeyi 
ve toplumu etkilemeyi amaçlamaktadır. An-
cak bu amaç, Batı Atlantik’teki toplum mü-
hendislerince, sağlıkta pazar oluşturmaya, 
daha fazla tüketime, sağlığı metalaştırmaya 
ve tıbbileştirmeyi sağlayacak bilgilendirme 
ve reklamı içeren stratejik sağlık iletişimine 
yönlendirilmektedir. 'Hastalık yoktur, hasta 
vardır' ilkesine karşın, iletişim araçlarıyla 
da, tıbbın standartlaştırılması, kozmetik-
leştirilmesi ve magazinleştirilmesi sağlan-
maktadır. Bireylerin yaşlanması, menopozu, 
ciltlerinin buruşması gibi olağan süreçler 
bile tıbbileştirilmektedir. 
21. yüzyılın toplumsal ilişkilerinde yalnız-

laştırılarak ekrana mahkum ettiği bireylere yönelen 
sağlık bilgilendirmesinin asıl amacı da böylece gün 
ışığına çıkmaktadır. 

Sonuçta, yazılı ve yazısız etik kurallarla yapılan 
avukatlık mesleğinde de reklam yasağına karşın 
sanal ortamlarda ve basında söyleşi ve bilgilendir-
meler biçiminde görülmeye başlanan, avami tabirle 
"ipten adam alınır", "beş dakikada nafakasız boşa-
tılır" türünden örtülü reklamlar adaleti ne ölçüde 
zedeliyorsa, sağlık reklamları da toplum sağlığına 
en az o kadar zarar vermektedir.

Bu gidişin en vahim sonucu ise, neden 
olduğu hayal kırıklıkları, sakatlıklar ve 
ölüm bir yana, Cem Terzi Hoca’nın 
değindiği üzere, “sağlığın piyasalaşması, 
mesleğin varoluşsal temelini değişti-
rerek, mesleğin genetiğine müdahale 
etmesi ve sonuçta hekim – hasta ilişkisi-
ni kısa sürede onarılamayacak biçimde 
bozması” olacaktır.
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'Yaşamın sağlıkla ilgisi 
olmayan olağan 

gündelik akışı 
tıbbileştirilerek, bireye 

yeni bir kavrammış gibi 
sunulmakta, sağlığın 
vazgeçilmez bir konu 
olması nedeniyle de 

bireylerin sağlık 
tüketimine yönelmesi 

sağlanmaktadır.'
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Covid 19 pandemisi gerek ülke-
mizde gerekse dünyada yaşam 
tarzlarımızda büyük değişik-

liklere yol açtı. Pek çok vatandaşımız, 
sağlık çalışanımız, meslektaşlarımız 
hayatını kaybetti; onlara Allahtan 
rahmet, ailelerine sabır, hasta olanlara 
da acil şifalar diliyorum. 

Bu dönem, en büyük risk grubu 
olarak biz dişhekimlerini de tabii ki 
çok olumsuz etkiledi. Gerek serbest 
çalışan, gerekse kamuda çalışan he-
kimlerimiz ve öğrencilerimiz yaşanan 
bu zorlu süreçte hem maddi hemde 
manevi sıkıntılar yaşadılar. Bir taraftan 
gelir gider dengesindeki bozulmalar 
serbest çalışan hekimlerimizi ve çalı-
şanlarını zor durumda bıraktı, diğer 
taraftan her türlü önlemi alarak çalışsa 
bile hastalığa yakalanma korkusuyla 
mesleğini icra etmek durumunda kal-
mak binlerce meslektaşımızın yaşam 
kalitesini etkiledi. Ailesine ve çocuk-
larına hastalık bulaştırma korkusu ile 
evine gitmekten bile çekinen sağlık 

çalışanlarımız hekim arkadaşlarımız 
oldu. 

Aşı ile bir miktar rahatladığımız 
bugünlerde yavaş yavaş normalleş-
me adımlarının atıldığını görüyoruz. 
Günlük tablolarda verilen hasta 
sayıları ve hayatını kaybeden vatan-
daşlarımızın sayılarının artıyor olması, 
virus varyantlarının oluşması tabii ki 
endişelerimizi de artırıyor. 

Hem özel kliniğimde hem de Ege 
Üniversitesi Dişhekimliği Fakültesi 
Pedodonti Anabilim Dalı'nda hasta te-
davisi yapıyor olduğum için bu sürede 
hasta kabul edemediğimiz ve özellikle 
sokak kısıtlamaları saatleri nedeniyle 
çocuk hastalarımızın aciller dışında 
diş tedavisine gelemediği bir dönem 
yaşadık. Deyim yerindeyse "Whatsapp 
dişhekimliği" olarak tabir edebilece-
ğimiz bir doktor danışma hattı görevi 
gördük. Velilerin cep telefonlarıyla 
ağız içerisinden çekmeye çalıştıkları 
fotoğraflar ile teşhis ve tedavi plan-
laması yapmak zorunda kaldığımız 

durumlar 
oldu. 

Dersle-
rimizi de 
Microsoft 
Teams, Zoom ya da Egeders gibi uy-
gulamalarla sanal olarak işledik ki yüz 
yüze yapılan dersler gibi bir verimin 
kesinlikle olamayacağı, sınavlarda 
ise gerçek ölçme ve değerlendirme 
imkanının bulunmadığı fikrindeyim. 
Dişhekimliği gibi pratiğe dayalı bir 
meslek eğitiminde böyle bir durumun 
eğitime nasıl bir sekte vurduğu da 
ortada. 

Olağanüstü bir durum yaşadığımız 
bu süreçte tabii ki her kurum ken-
di dinamikleriyle kendi kurallarına 
göre yol haritalarını belirleyerek bu 
süreci en hafif hasarla atlatma yoluna 
gidiyor. Yüz yüze, göz temasıyla yine 
o kalabalık amfilerde derslerimizi yap-
tığımız, rahat kıyafetlerimizle hastala-
rımızı tedavi ettiğimiz günlere en kısa 
zamanda ulaşmak dileğiyle.

Prof.Dr. Rıza Alpöz: 
Ege Ü.D.F. Pedodonti Anabilim Dalı öğretim üyesi 

Gerçek bir ölçme ve değerlendirme 
imkanı yok

PANDEMİDE 
DİŞHEKİMLİĞİ 
EĞİTİMİ
Covid-19 pandemisinin mesleğimize etkilerini incelemeye devam 
ediyoruz. Salgın sürecinin belki de en olumsuz etkilediği alan 
dişhekimliği fakülteleri oldu. Özellikle 4. ve 5. sınıf öğrencilerinin 
pratik eğitimlerindeki eksikliklerin hem kendilerinde hem de öğretim 
görevlilerinde yol açtığı kaygıları çeşitli fakültelerden akademisyen ve 
öğrencilerle yaptığımız röportajlardan izlemek mümkün.
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Pandeminin başlangıcından itiba-
ren ne tür önlemler alındı Fakül-
tenizde?
2020 Martında pandeminin Türki-
ye'ye ulaştığı günlerde Fakültemiz de 
YÖK'ün önerisiyle eğitime üç hafta ara 
verdi ama sonrasında bildiğiniz gibi 
bu süreler uzadı. Normale dönüşün 
başladığı 8 Haziran'a kadar sadece 
bir nöbet kliniği acil vakalar için aktif 
halde tutuldu. Bu süreçte nöbetçiler 
dışında kimse Fakülteye gelmedi. 8 
Haziran sonrasında diğer klinikler de 
açıldı ama yine  rutin hasta bakmadık. 
Nöbetçi olan personel dışında klinik-
lere girilmemesi prensip kararı alındı, 
nöbetçiler de tam teşekküllü olarak 
kliniklere girdiler. Her türlü kişisel 
koruyucu ekipman tüm personele 
sağlandı.

Rutin tedaviye ne zaman döndü-
nüz?
Ekim ayından itibaren tedavisini 
yarım bıraktıklarımızdan başlayarak 
rutin tedavi hizmetlerini de verme-
ye başladık. Uygun fiziksel şartlar 
sağlanana kadar asla aerosollü işlem 
yapmamıza izin verilmedi; bu açıdan 
Fakültemizin çok hassas davrandığını 
düşünüyorum. Ekim ayı başından iti-
baren aerosollü işlemleri uygulamaya 
başladık. Dekanlığımız hem hastaların 
hem de çalışanların sağlığını önceledi. 
Tabii sabit giderlerimiz devam eder-
ken gelirlerimizin kesilmesi Fakülteyi 
ekonomik olarak da zorladı. 

Eğitim kısmına gelirsek; prekli-
nik eğitimlerde ne tür çözümler 
üretildi?
Elimizde yıllardır eğitimde kullandı-
ğımız hasta videoları vardı, bunları 
kullandık. Eksik videoları İletişim Fa-
kültemizin de desteğiyle tamamladık. 
Bu videoları öğrencilerimizle payla-
şarak uzaktan eğitim materyali olarak 
kullandık. Eğitim sırasında ekranımızı 
paylaşarak dersimizi bu videolar 
üzerinden anlattık. Ders kayıtları da 
yapıldığı için o an kaçıran öğrenciler 

daha sonra kayıttan izleyebildi. 
Uzaktan eğitimin bazı avantajları 
da var yani?
Aslında, mecburen girdiğimiz bu 
uzaktan eğitim süreci çok olumlu 
araçlar da kazandırdı bize. Örneğin biz 
dersimizi 45 dakikada işleyip tamam-
lamak zorundayız ama bu hız bazı 
öğrenci için yavaş, bazısı için de hızlı 
kalabilir ve öğrenci dersten kopabilir. 
Bu sistemde öğrencinin kaydedilen 
dersi daha sonra izlerken kaydı iste-
diği anda durdurup notunu alması, 
anlamadığı yeri tekrar izlemesi gibi 
yüz yüze eğitimde kolay kolay kulla-
namayacağı olanaklar var. Bu sayede 
öğrenci kendi öğrenme hızında öğre-
nirken, öğrenmenin keyfine vardı. 

Çok ilginç bir şekilde şunu tecrübe 
ettim: Yüz yüze eğitim döneminde biz 
öğrencilerimizi çalışmaları için itekle-
mek zorunda kalıyorduk biraz. Halbu-
ki şimdi belki okuldan uzak kalmanın 
da üzüntüsüyle öğrencilerimizin 
mesleki bilgileri öğrenme konusun-
daki ilgileri ve istekleri arttı. Sürekli 
yaptıkları işleri benimle paylaşıyorlar. 
22 yıldır Çukurova Ü.D.F.'ndeyim, bu 
dönemki kadar yoğun öğrenci geri 
bildirimi görmedim.

Pratik eğitimler nasıl yapılabildi?
Pandemi başladığında 'dişhekimliği 
eğitimi pratik bir eğitimdir, uzaktan 
verilemez, pandemi birkaç ay sonra 
biter, ondan sonra normal eğitimi-
mize döneriz' anlayışı yaygındı. Ama 
pandeminin birkaç ayda biteceğinin 
garantisi yoktu, nitekim hala devam 
ediyor. 

O yüzden uzaktan eğitimle verebi-
leceklerimizin en fazlasını vermeye 
çalıştık. Örneğin ikinci sınıfların protez 
dersine giriyorum ben; öğrencinin za-
ten evde de çalışması için bir çalışma 
atölyesi ve düzeneği var. Online pratik 
dersler sırasında öğrenci "hocam ben 
yanlış mı tutuyorum" diye sordu-
ğunda kamerasını açtırıp neyi yanlış 
yaptığı konusunda uyarabiliyorum. 
Yüz yüze görmesem de kameradan 

izleyerek de 
hatalarını 
görebiliyo-
rum. Gerek 
sabit gerek 
hareketli protez preklinik pratik ders-
lerimizi bu şekilde yapabildik. 

4. ve 5. sınıflara nasıl bir çözüm 
üretildi?
Klinik eğitimin önemli bir kısmı tabii 
ki uzaktan yapılamaz, öğrencilerin 
hastayı görmesi gerekir. Onun için 5. 
sınıfları bizimle eş zamanlı olarak kli-
niklere aldık. Tabii ki eskiye göre çok 
daha kısıtlı sürelerde çalışabildiler. Bu 
nedenle barajları düşürmek zorunda 
kaldık. Kendi klinik saatlerimizden 
kısıp öğrencilerin çalışma zamanlarını 
arttırmaya çalıştık. Ama yine de nor-
mal döneme göre klinikte azaltılmış 
sürelerde çalışmak zorunda kaldılar. 

Bununla birlikte vaka takdimi, 
vaka planlaması, hasta-hekim-sağlık 
çalışanı iletişimi gibi konularda klinik 
eğitimde kazandırılan uygulama dışı 
becerileri online dersler ile kazandır-
maya çalıştık. Ayrıca pandemi öncesi 
dönem ile karşılaştırıldığında bu 
süreci tecrübe eden öğrencilerimiz, 
pandemi döneminde klinik uygula-
maların nasıl yapılacağı konusunda da 
bilgi sahibi oldular. Bu durum da bir 
kazanım olarak görülebilir. 

Geçtiğimiz yılın 5. sınıflarının da 
ikinci dönemden kaynaklanan kısmi 
eksiklikleri kaldı. Bunun çözümü 
kayıtların dondurulması olabilirdi 
ama buna ulusal bazda ya da bireysel 
bazda kimse yanaşmadı. Bu sadece 
bizim Fakültemizde değil tüm Türkiye 
için geçerli; geçtiğimiz yılın ve bu 
yılın mezunları bazı stajlarda yüz 
yüze eğitimleri yeteri kadar alamadı. 
Umarım ilerleyen dönemlerde sürekli 
dişhekimliği eğitimleriyle bu açıklarını 
kapatmaya çalışırlar. Biz Çukurova 
Üniversitesi Dişhekimliği Fakültesi ola-
rak öğrencilerimizin mağduriyetinin 
olabildiğince az olması için elimizden 
geleni yapmaya çalıştık.

Eksikliklerini SDE'lerle 
tamamlamalarını umuyorum

Prof.Dr. Yurdanur Uçar: 
Çukurova Ü.D.F. Protetik Diş Tedavisi Anabilim Dalı öğretim üyesi 
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Pandeminin başlangıcından itiba-
ren ne tür önlemler alındı Fakül-
tenizde?
İlk olarak aciliyeti olan vakalar (trav-
ma, pulpitis ağrısı, ortodontik apa-
reyin batması vs) hariç hasta alımları 
durduruldu. Fakültenin her katında 
bulunan öğrenci ve öğretim üyesi 
klinikleri geçici olarak kapatıldı. Acil 
hastaların tedavileri giriş katındaki bir 
klinikte her bölümden günlük nöbetçi 
asistan ve öğretim üyeleri tarafından 
yapılmaya başlandı. 

Hastaların binaya kontrollü bir şekil-
de, ateşleri ölçüldükten sonra girişleri 
sağlandı ve işlemler öncesi Covid 
19’a yönelik anamnezleri alındı. Acil 
tedaviler sırasında kliniğin camlarının 
açık olmasına, hastaların aralarında 
boş ünitler bırakılacak şekilde birbir-
lerinden uzak oturtulmalarına dikkat 
edildi.  

Haziran’dan itibaren tüm katlardaki 
klinikler açıldı ve acil olmayan hasta 
girişlerine de izin verildi. Sisleme ve 
klinik temizliği için molalar verilerek 
ve hastaları yine aralıklı oturtarak tüm 
tedavi işlemleri yapılmaya başlandı. 
Fakat kliniklerde yoğunluk oluşma-
ması için günlük ilk muayene sayısına 
sınırlama getirildi. 

Eğitimle ilgili ne tür düzenlemeler 
yapıldı?
Pandeminin başlamasıyla birlikte 
fakültemizde yüzyüze teorik ve pratik 
eğitime ara verildi. Tüm teorik dersler 
Marmara Üniversitesi‘nin uzaktan 
eğitim sistemi üzerinden verilmeye 
başlandı. Halen de tüm teorik eğitim 
uzaktan eğitim sistemi üzerinden 
yürüyor. 12 Ekim 2020 itibarıyla 5. 
sınıflar kliniklere döndüler ve hasta 
tedavilerine başladılar. Tabii ki koşul-
lar gereği tamamlamakla yükümlü 
oldukları puanlar bir miktar azaltıldı. 1 
Mart 2021’den itibaren tüm sınıflarda 
yüzyüze pratik eğitime geçildi. Öğren-
ciler gruplara bölünerek preklinik ve 
fantom laboratuvarlarında derse alın-
maya başlandı. Bu tarihten itibaren 4. 
sınıflar da kliniğe girmeye başladı. 

Pandeminin başlangıcından beri 
tüm sınavlar da uzaktan eğitim siste-
mi üzerinden yapılıyor. Sadece birkaç 
doktora ve DUS bitirme sınavı bunun 
istisnası oldu ve az katılımla yüzyüze 
yapıldı. 

Öğretim üyesi ve öğrenciler bu 
süreçten akademik ve psikolojik 
olarak nasıl etkilendi?
Pandemi ilk başladığında pek çoğu-

muz bu 
sürecin bu 
kadar uzun 
süreceğini 
öngörmemiştik. Biraz sabredersek 
eninde sonunda salgının biteceğini 
ve normale döneceğimizi düşünü-
yorduk. Ama şimdi bir yılın sonunda 
görüyoruz ki eski normale ne zaman 
döneceğimiz hala çok belirsiz. Öğren-
cilerin, akademik ve idari personelin 
aşılanmış olmaları bir nebze iyimserlik 
yarattıysa da bu belirsizlik öğretim 
üyelerinde de öğrencilerde de kaygı-
nın yanı sıra bir bezginlik haline yol 
açıyor. 

Normalleşme adımları sırasında 
nelere dikkat edilmeli?
1 Mart’ta 4. sınıfların da kliniklere 
başlaması, alt sınıflarda yüzyüze pratik 
eğitimlerin başlamasıyla fakültemiz-
de yeni bir sürece giriyoruz. Hasta 
girişlerinde e-nabız üzerinden yapılan 
kontrolün titizlikle devam ettirilmesi 
çok önemli.  Bunun yanı sıra öğrenci-
lerin özellikle pratik ders ortamlarında 
maske mesafe kurallarına uymalarının 
sağlanması, koridorlarda hasta yoğun-
luklarının oluşmasına izin verilmemesi 
de büyük önem taşıyor.

Tüm sınıflarda yüzyüze 
pratik eğitime başladık

Prof.Dr. Ahu Acar: 
Marmara Ü.D.F. Ortodonti Anabilim Dalı öğretim üyesi 

Türkiye’nin birçok dişhekimliği fa-
kültesinde görülen sıkıntılar bizde 

de yaşanıyor denilebilir. Staj yapan 
öğrencilerin staj parası almaması, 
malzeme ücretleri, her sene YÖK'ün 
kontenjanları artırarak okul mevcudu-
nun artması ve bundan dolayı fakülte 
binasının yetersiz gelmesi bunların 
bazıları.

Pandemide birçok fakülte klinik 

stajlara geç başlamasına rağmen 
fakültemizin 5. sınıf öğrencileri Ekim 
ayından beri gruplar halinde pande-
mi tedbirleri eşliğinde klinik stajlarını 
yapıyor. 

4. sınıf arkadaşlarımız ise 2. döne-
min başlamasıyla klinik stajlarını yap-
maya başlayacaklar. Fakat pandemi 
şartlarından dolayı hepimizin normal 
şartlara göre daha az hasta bakıyor 

olmamız 
biz 4. ve 
5. sınıf 
öğrencilerini rahatsız ediyor. Online 
dersler için kullanılan sistemin yeter-
siz ve sıkıntılı olması Fakültenin genç, 
dinamik ve kaliteli olan akademik 
kadrosundan öğrencilerin yeterli veri-
mi alamamasına neden oluyor.

Az hasta bakıyor olmak 
bizi rahatsız ediyor

Yusuf Sevinç: 
Uşak Ü.D.F. 5. sınıf öğrencisi
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Pandeminin başlangıcından itiba-
ren ne tür önlemler alındı Fakül-
tenizde?
Öncelikle eğitici bazı seminerler dü-
zenledik. Sonrasında YÖK'ün tavsiye 
kararıyla uzaktan eğitime geçtik. 
Başlangıçta tüm dünyada oduğu gibi 
bizde de bir panik hali vardı. Uzak-
tan eğitimin altyapısını oluşturmaya 
çalıştak ama ilk üç ay içinde bu pek 
istediğimiz düzeyde olamadı. Yaz 
döneminde kendimizi biraz daha iyi 
hazırlayıp preklinik 
eğitimlerinin nasıl 
daha iyi verileceğini 
organize ettik.

İzole alanlar oluştur-
mamız gerekiyordu, 
bunları oluşturduk. 
Dişhekimleri olarak 
enfeksiyon kontrolüne 
en alışık meslek grup-
larından biri olsak da 
cerrahi maske yerine 
N95 maske ve tulum 
kullanımı hayatı biraz 
zorlaştırdı.  

Eğitimle ilgili ne tür düzenlemeler 
yapıldı?
Geçtiğimiz yılın ikinci dönemi uzaktan 
eğitime geçmiştik zaten. Bu yılın ilk 
döneminde de hem teorik hem de 
pratik eğitimlere yine uzaktan devam 
ettik. İzole alanları oluştururken bir 
yandan da 4. ve 5. sınıf öğrencilerinin 
de aşılama kapsamına alınmasıyla 
içinde bulunduğumuz bahar yarıyılın-
da pratik eğitimleri yüzyüze vermeye 
başladık.

Öğrencilerimizi yüzyüze pratik 
eğitime başlatabilmek için zorlu bir 
çalışmamız oldu. Öncelikle Enfeksiyon 
Kontrol Komitemiz hasta bakım pro-
sedürleri üzerine bir eğitim verdi. Açık 
ve kapalı alanlarda alınması gereken 
önlemlerle ilgili afişleri hazırlayıp 
her tarafa astık. Hastaların ulusal 
sağlık sistemindeki veri sisteminden 
sorgulanıp alınmasını anlattık. Kişisel 
koruyucu ekipmanları da yine Fakülte 

tarafından karşılandı. 
Geçtiğimiz yılki 5. sınıflar pande-

minin başlamasından sonra pratik 
eğitim alamadılar ama bu yılki 5'lere  
ilk dönemki kayıplarını telafi edecek 
şekilde yoğunlaştırılmaş bir pratik 
eğitim programı hazırladık. Onun için 
de bütün teorik derslerimizi akşam 
saatlerine ya da hafta sonuna aldık.

Bu süreçten en olumsuz etkilenen-
lerdin biri de uzmanlık öğrencileri-
mizdi. Uzmanlık öğrencilerinin büyük 

bölümünün filyasyonda 
olması eğitimlerini 
önemli oranda aksattı. 
Neyse ki bugün itiba-
riyle hepsi geri dönmüş 
durumda artık.

Sınav ve değerlendir-
meler nasıl yapıldı?
Teorik eğitimlerde sınav-
lar da uzaktan yapılıyor. 
Bunun %100 sağlıklı 
olduğunu söyleyemeyiz 
ama yapacak başka bir 
şey de yoktu açıkçası. 
Ama pratik eğitimlerde 

hasta bakımına başladılar artık. Yalnız; 
bütün dişhekimliği fakültelerinde şu 
sorun yaşanıyor: Öğrenci sayısı çok 
olduğu için eskiye göre daha az iş 
yaptırabiliyoruz öğrencilere. Sterili-
zasyon önlemleri ve yeni prosedürler 
nedeniyle her bir öğrenciye daha az 
zaman kalıyor.

Geçtiğimiz 
yıl için me-
zuniyetler 
ertelene-
mez miydi?
Hiç kimse istemedi bunu. YÖK'ün 
kararı da böyleydi ve her yerde böyle 
uygulandı. Kimsenin sene kaybetmesi 
istenmedi.

Burada biraz da öğrenciye iş düşü-
yor. Kendilerini geliştirmek için iki üç 
yıl önce mezun olan öğrencilere göre 
daha fazla çaba sarfetmeleri, daha faz-
la sorumluluk almaları gerekiyor. 

Öğretim üyesi ve öğrenciler bu 
süreçten akademik ve psikolojik 
olarak nasıl etkilendi?
Doğal olarak hiç birimiz buna hazırlıklı 
değildik; hayat bizi bu koşullara uyum 
sağlamaya zorladı. Başlangıçta 'Zoom' 
nedir diye sorarken şimdi sabahtan 
akşama kadar bir zoom oturumundan 
çıkıp bir başkasına giriyoruz. Webinar-
lar, online kongreler vs. bir yığın yeni 
kavrama alışmış olduk. 

Hatta, bundan sonrası için de pan-
demi bitse dahi teorik derslerin bir 
kısmı online olarak yapılabilir diye dü-
şünüyorum. Bizim bu dönem yapmak 
zorunda kaldığımız gibi teorik dersler 
akşam saatlerine kaydırılıp yüzyüze 
pratik eğitimlere daha fazla zaman ay-
rılabilir vs. Bunlar için biraz daha kafa 
yormak lazım. Yeniliklere açık olmak 
gerektiğini düşünüyorum.

Öğrencilerin daha fazla 
sorumluluk alması gerekiyor

Doç.Dr. Güliz Aktaş: 
Hacettepe Ü.D.F. Protetik Diş Tedavisi Anabilim Dalı öğretim üyesi 

'Mezuniyetlerin 
ertelenmesini hiç 
kimse istemedi. 

YÖK'ün kararı da 
böyleydi ve her yerde 

böyle uygulandı. 
Burada biraz da 

öğrenciye iş düşüyor.'

Separasyonlar ve yarı kapasiteyle çalışma önlemleri nedeniyle fakültelerde pandemi öncesindeki 
bu rahat çalışma ortamları bir süre daha geri gelmeyecek gibi görünüyor.
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Ben dönem 4’ün ikinci dönemin-
deyken pandemi başladı ve 5’in 

ikinci dönemine kadar teorik ve pratik 
tüm derslerimizi uzaktan, Zoom plat-
formu üzerinden aldık. Geçtiğimiz 22 
Şubat itibarıyla ikinci dönemimiz baş-
ladı ve dönem 4-5’ler olarak stajlarımız 
yüzyüze, teorik derslerimiz ise uzaktan 
eğitimle devam ediyor. Dönem 1-2-3 
teorik ve pratik eğitimleri uzaktan eği-
timle verilmeye devam ediliyor.

Teorik derslerimizin sınavları 
HUZEM üzerinden yapıldı ve yapıl-
maya devam ediyor. Dönem 1-2-3 
pratik sınavları Zoom üzerinden 
gerçekleştiriliyor. Dönem 4 ve 5’ler 
olaraksa staj sözlülerini oluyoruz 
yine Zoom üzerinden.

Pandemi başladığındaki belirsiz-
liklerden ötürü en çok ilk dönem 
zorlandığımı söyleyebilirim kendi 
adıma, 3-7 günde bir sözlüye girip 
aynı anda teorik sınavlarımızı olu-
yorduk. Sonraki iki dönem stajları-
mız normal düzenine geri döndü 
gün sayısı açısından ve bu da bizi 
biraz daha rahatlattı akademik 

açıdan. 
Pratik eğitimlerimizi alamıyorken 

hepimiz teorik bilgilerimizi taze tutma-
ya çalıştık, bir yerden ilerleyemiyorken 
diğer tarafı daha da sağlamlaştırmak 
için. Bunun için hocalarımız da des-
teklerini esirgemeyip her sorumuzu 
cevaplandırmaya ve soru sormamız 
için bizi yüreklendirmeye çalıştılar. 

Pandemi koşullarının psikolojimizi 

zedeleyip 
motivas-
yonumuzu 
düşür-
düğünü 
söyleyebilirim. Pratik eğitimimizi 
olması gerektiği gibi alamadığımız için 
kendimizle ne kadar konuşsak, ken-
dimizi tersine ikna etmeye çalışsak da 
eksik hissediyoruz. Ancak iş hayatına 

adım atarken bunun bizim önümü-
ze engel olarak sunulmasını kabul 
etmiyorum, sonuçta bu durumda 
olan bir tek biz değiliz. Bugüne ka-
dar hiç hasta bakmamış da değiliz, 
hasta bakamayacak hekim aday-
larıysak dişhekimliği fakültesinde 
işimiz nedir? 

Gönül isterdi ki aynı düzende 
hasta bakmaya devam edebilelim 
ancak bunun gerçekçi olmayacağını 
biliyorum. Dönem 5’ler olarak kısıtlı 
zamanımız olduğu için belki ikinci 
dönem değil de birinci dönem has-
ta bakmaya başlayabilirdik ancak 
şartlar neyi gerektirdiyse biz de ona 
uymaya çalışıyoruz maalesef.

Hocalarımız desteklerini 
esirgemedi

Pandemi başladığında fakülte-
miz herkese bireysel koruyucu 

ekipmanları günlük temin ederek 
çok büyük kolaylık sağladı, ünitler 
arası separasyon yapılarak yoğunluk 
azaltıldı. Hastalar arası bekleme sü-
releriyle havalandırma uygulamasına 
geçildi. 

Gerek hastalar gerek hastalara 
bakacak öğrenciler bir gün önceden 
HES kodu taramasına tabi tutuldu. Bir 
anda bu zorlu şartlara adapte olma-
mızı sağlayan ve bizi gerek koruyucu 

ekipman gerek malzeme açısından 
zor durumda bırakmayan Fakülte 
yönetimimize çok teşekkür ederim. 
Derslerin ise tamamı online olarak 
devam ediyor. Sadece hasta bakan 
öğrencilerimiz dönüşümlü olarak 
stajlarını yapabiliyorlar. 

Maalesef sınavlarımız da bu dö-
nemden nasibini aldı. Hepsi online 
şekilde, İstanbul Üniversitesi'nin 
kendi sınav sisteminden yapılıyor. 

Bu süreç biz öğrencileri açıkçası faz-
laca tedirgin ediyor. Yani en azından 

kendi 
adıma 
çok tedirgin oluyorum, eski virüssüz 
günlerdeki gibi hasta bakıp mezun 
olamamaktan korkuyorum ama 
elimizden geldiğince çabalamaya 
devam edeceğiz. 

Bu durumu da Fakültemiz sayesin-
de en az zarar görerek atlatacağımız-
dan şüphem yok. Umarım bu günler 
de çok yakında geçecek ve hepimiz 
eskisi gibi amfi sıralarında derslerimizi 
dinleyebileceğiz...

Hasta bakmadan mezun olma 
ihtimalinden tedirginiz

Furkan Çelenoğlu: 
İstanbul Ü.D.F. 4. sınıf öğrencisi

Özgü Kolcu: 
Hacettepe  Ü.D.F. 5. sınıf öğrencisi

Evde de çalışabilmek için hazırlanan düzenekler bu 
dönemde öğrencilerin çok işine yaradı.



Fakültemizde pandemi başladığı ilk 
anlarda bir kaos ortamı hakimdi.

Üniversitemiz uzaktan eğitim altyapı 
çalışmalarına benim üniversiteye ilk 
girdiğim 2015 yılında ERUZEM (Erci-
yes Üniversitesi Uzaktan Egitim Siste-
mi) ile belli birkaç dersle başlamış olsa 
da başlangıç aşamasında üniversite 
uzaktan eğitime geçme konusunda 
zorluklar yaşadı.

Fakültemde teorik derslerin tamamı 
güz döneminde sıkıştırılmış ve yoğun 
bir tempoyla yapıldı. Bu dönemde 
pratik uygulamalardan biraz uzak 
kaldık. Ancak bahar döneminde 
uygulamalı derslerde yüzyüze eğitime 
başlayarak pratik eğitimdeki eksikleri-
mizin bahar dönemini yalnızca pratik 
eğitimle geçmesine yönelik hazırlıklar 
yapıldı ve planlandığı şekilde gerçek-
leşiyor.

Sınav konusunda sürekli bir deği-
şiklik yaşandı. İlk etapta önceki soruya 
geçiş yapılabilen, kamerasız sınavlarla 

ve dersin sorumlu hocasının tercihi-
ne göre ödevlendirmeyle dönemin 
değerlendirme süreci tamamlandı. 
Önceki soruya geçiş hakkı tanınma-
dan yine kamerasız sınav ve ödev-
lendirmeyle başlayan güz dönemi 
finalleri kameralı yapıldı ve önceki 
soruya geçiş hakkı tekrar verildi. An-
cak ödevlendirme artık yapılmıyordu 
ayrıca kamera açmak istemeyen veya 
imkanı olmayan öğrenciler için sı-
navlara ileri bir tarihte yüzyüze girme 
hakkı tanındı.

Bunca süre sosyal ortamlardan ve 
üniversiteden uzak kalmak öğrencileri 
de etkiledi. Usta-çırak ilişkisinin ve 
hasta-hekim ilişkisinin yoğun olduğu 
öğrencilik döneminin layığıyla geçiri-
lememiş olmasının meslek hayatımıza 
özellikle başlangıçta yansımalarının 
fazla olacağına dair endişe duyuyoruz. 
Akademik olarak bakıldığında kendini 
geliştirme kaygısında olan kişi için 
ulaşabileceği kaynaklar son derece 

fazlaydı. 
Bütün 
hocalarımız 
her daim 
kendileriyle iletişim sağlayabilmemize 
olanak tanıdı. Fakültemizin yaklaşı-
mı genelde öğrencilerin bu süreçte 
yıpranmaması için moral verici ve 
bu dönemi verimli geçirebilmesi için 
yönlendiriciydi.

Bu süreçte her ne kadar YÖK’ün 
yaklaşımı üniversitelerin daha özerk 
kararlar almalarına yönelikse de belli 
bazı standardizasyonların uygulanma-
sı için son derece uygun bir ortamın 
oluştuğu düşüncesindeyim. Önceki 
yıllarda her fakültenin kendine göre 
şartları vardı, bunun avantaj ve 
dezavantajlarını öğrenciler yaşıyordu. 
Ancak böylesine teknolojik bir eğitim 
modelinde fakültelerin birbirleriyle 
koordinasyonunun artmasının öğren-
ciler bazında daha yararlı olacağına 
inanıyorum.

Pratik eğitimi layığıyla alamamış 
olmanın endişesini taşıyoruz

Yusuf Demirel: 
Erciyes Ü.D.F. 5. sınıf öğrencisi

Geçtiğimiz yıl 12 Mart'ta duyurulan 
üç haftalık okul tatilinden sonraki 

Cuma günü tüm sınıflara dezenfektan 
takılmıştı. Teorik ve pratik derslerimiz 
pandemi arasından sonra online 
olarak başladı. Pratik sınavlarımız iptal 
olup teorik sınavlarımız sıkıştırılmış bir 
şekilde online olarak yapıldı. Stajlar 
iptal olduğu için dönem 4 ve 5 teorik 
sınav notlarına göre değerlendirildi. 

Pandemi süreci başlangıcından 
itibaren fakültedeki hasta ünitlerine 
kabin takılarak daha steril bir ortam 
yaratıldı. Hastayla ilk temasta bulu-
nan oral diagnoz bölümü hastanenin 

dışına kurulan sahra hastanesine ta-
şındı ve hastaları orada kabul etmeye 
başladı. Hasta bekleme alanları sosyal 
mesafeye uygun olacak şekilde dü-
zenlendi. Hastanın tedavisi bitirildik-
ten sonra diğer hasta alınana kadar en 
az 30 dakika boyunca ünit steril edilip 
havalandırıldı. Acil olmayan vakalar 
ileriki tarihlere ertelendi.

2020-2021 döneminde teorik 
dersler online olarak başladı. Pratik 
derslerimiz ise dönem 1-2-3 için 15 
Şubat 2021 tarihinde tüm sterilizas-
yon önlemleri alınarak gruplar halinde 
3 haftalık yoğunlaştırılmış şekilde 

başladı. 
Dönem 
4 bu sene staja çıkmayıp eğitimlerine 
online olarak devam etti. Dönem 5 ise 
30 Kasım'dan itibaren tüm sterilizas-
yon önlemleri alınarak gruplar halinde 
staja çıkarıldı teorik eğitimlerini ise 
online aldı. 

Pandemi koşullarının psikolojimizi 
olumsuz yönde etkilemesine rağmen 
fakültemizin sorumluluk alarak gerekli 
adımları atması ve pandemi süresince 
öğrencilerin fikirlerine değer vermesi 
bizi akademik süreçte rahatlatmıştır.

30 Kasım'dan itibaren 
pratik eğitime başladık

Mehmet Feryüz Öksüz: 
Karadeniz Teknik Ü.D.F. 5. sınıf öğrencisi
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Pandeminin başlarında içinde bu-
lunduğumuz bilinmezlik sebebiyle 

aslında herkes çıkan genel kararlara 
göre hareket ediyordu. Pandemi 
başındaki genel önlem, direkt olarak 
eğitime ara verilmesiydi. Fakültemizde 
tüm stajlar ve pratik eğitimler geçici 
olarak durduruldu ve teorik eğitim-
lerin online olarak devam etmesine 
karar verildi. 

Fakültemizin kullandığı ve çok 
başarılı bulduğum bir program olan 
Teams üzerinden derslerimiz devam 
etti. En başlarda çoğu öğrencinin ak-
lında pandemiden kaynaklı tedirginlik 
varken derslere odaklanmak kolay ol-
madı.  Bir yandan da diş hekimliği gibi 
pratik odağı çok yüksek bir bölümde 
‘’acaba eğitimim eksik kalır mı?’’ kor-
kusu kendini fazlasıyla hissettiriyordu. 
Fakat zamanla fakültedeki hocalarımız 
ve online sistemlerden sorumlu kişiler 
kendilerini geliştirerek bu eğitim 
modeline daha çok uyum sağladılar. 
Teorik eğitimimizi eksiksiz bir şekilde 
alabildik ve ek olarak bazı ödevlerle 
pratik anlamda imkânlar el verdiğince 

ilerlemeye çalıştık. 
Sınav ve değerlendirmelerimizi 

hocalarımız birbirinden farklı yön-
temlerle gerçekleştirdiler. Kimi zaman 
kameralı sözlüye tabi tutulduk, kimi 
zaman online çoktan seçmeli sınava 
girdik, kimi zaman soruların klasik 
cevaplarını kağıtlara yazıp sisteme 
ilgili fotoğrafları ekledik. Bu dönemde 
bütün öğretim üyeleri bizlere çok 
güzel motivasyon sağladılar ve bizleri 
zor durumlarla karşı karşıya bırakma-
dılar. Öğrenciler için bu destek paha 
biçilemez. Onların çabası olmasaydı 
pandemi ile daha iyi bir şekilde baş 
edebilmemiz mümkün olmazdı. 

İçeri kapandığımız dönemin de-
zavantajlarının yanında aslında bazı 
avantajları da oldu. Örneğin bilgisayar 
ve internet imkânları dâhilinde otur-
duğumuz yerden dersleri takip edebil-
dik. Herhangi bir sebepten dolayı 
katılamadığımız dersleri sonrasında 
kayıtlardan izleyebilme şansı yakala-
dık. Teorik açıdan daha fazla çalışma 
ve öğrenme fırsatı bulduk. Bunlar 
bir nebze de olsa bizlere umut oldu. 

Hocala-
rımız da 
her zaman 
stajlardan 
önce ken-
dimizi teorik açıdan geliştirmemizin 
ne kadar önemli olduğunu vurgula-
dılar.

Çoğu insanın ilk kez tecrübe ettiği 
uzaktan eğitim serüveninde bence 
önlemler dâhilinde bir miktar preklinik 
pratiği yapılabilirdi fakat Covid-19’un 
seyrine baktığımızda birkaç ay önce-
sine kadar bunu gerçekleştirebilmek 
fakültemiz için fazlasıyla zor olurdu. 

Yaklaşık bir aydır stajlarımıza devam 
ediyoruz. Fakültemizin sağladığı 
koruyucu ekipmanlar fazlasıyla yeterli 
ve neredeyse bütün malzemeleri-
miz karşılanıyor. Hasta planlamaları 
pandemiye göre yapılıyor. Güvenli bir 
şekilde eğitimimize devam edebilmek 
bizler için çok değerli ve bu konuda 
hocalarımıza ne kadar teşekkür etsek 
az kalır. Umarım yakın zamanda her 
şey normale dönebilir ve herkes eğiti-
mini eksiksiz bir şekilde tamamlar.

İmkanlar el verdiğince pratik 
yapmaya çalıştık

Selimcan Satar: 
Çukurova  Ü.D.F. 4. sınıf öğrencisi

Pandemi başladığında fakültemiz 
online sisteme geçiş yaptı, ancak 

yeterli bir altyapı olmadığından 
dersler öğretim görevlilerinin anlatımı 
olmadan sadece materyal paylaşılarak 
işlendi. İlerleyen süreçte altyapı eksik-
liği tamamlandı ve teorik derslerimiz 
etkin bir şekilde işlenmeye başlandı. 
Pratik derslerimiz ise YÖK’ün verdiği 
karar doğrultusunda ertelendi ve 
maalesef pandeminin başından beri 
hiç işlenemedi. Pandeminin başında 
değerlendirme sistemi olarak okulu-
muz ödevi tercih etti, yeni dönemde 
ise öğretim görevlilerinin tercihine 
bağlı olarak ödev veya online sınav 

tercih edildi. 
Bu süreç özellikle bizim gibi pratik 

ağırlıklı bir bölüm okuyan öğrenciler 
için çok zorluydu, mesleki kaygıla-
rımızı arttırdı ve kendimizi yetersiz 
hissetmemize neden oldu.  Bu sürecin 
bizler için daha sağlıklı bir şekilde 
yürütülmesi için pratik 
derslerin hiç 
yapılmama-
sı yerine 
belli gruplar 
halinde 
ekipman 
sağlanarak 
pratik ders-

lerimizin 
yapılması 
sağlana-
bilirdi. Bu 
durum 
uzun yıllar 
sürebileceği için preklinik ve klinikler 

okula gitmediğimiz dönemde 
pandemi koşullarına uygun 

hale getirilebilirdi. 
Bu şekilde hem mes-

leğimiz için gerekli 
olan eğitimden geri 
kalmazdık hem de 

sağlığımızı tehlikeye 
atmazdık. 

Pratik eğitime başlanamadı
Asmin Özbek: 
Dicle Ü.D.F. 3. sınıf öğrencisi
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Dişhekimliği mesleğinin 
örgütlenme bilincine emek 

vermiş, görev almaktan hiçbir 
zaman kaçınmamış, odanın her 
kademesinde meslektaşlarına ve 
meslek örgütüne hizmet ver-
miş, Kayseri Dişhekimleri Odası 
Başkanı Emrullah Maraş'ı 20 
Şubat'ta Covid-19 enfeksiyonu 
sebebiyle kaybettik.

1954'te Kayseri'nin Bünyan 
ilçesine bağlı Büyüktuzhisar'da 
doğan Maraş, ilköğrenimini 
burada tamamladı. Ortaokul ve 
liseyi Kayseri'de bitirdikten sonra 
1982'de Atatürk Üniversitesi Diş-

hekimliği Fakültesi'nden mezun 
oldu. Serbest dişhekimi olarak 
Yozgat Boğazlıyan'da çalışmaya 
başladı. 1988-1991, 1994-2002, 
2014-2021 yılları arasında Kay-
seri Dişhekimleri Odası Başkanı 
olarak görev yaptı. Yine, 1988'den 
itibaren Kayseri D.O.'nın TDB 
delegesi olarak, 2014 yılına kadar 
da Kayseri Dişhekimleri Odası 
Disiplin Kurulu Raportörü olarak 
da görev yaptı.

Emrullah Maraş, son olarak 
2019'dan bu yana  TDB Mesleki 
Ürün ve Hizmetler Komisyonu'n-
da da görev yapıyordu.

Kayseri Dişhekimleri Odası Baş-
kanımız Sayın Emrullah Maraş’ı 

kaybetmiş olmanın derin üzüntüsü 
içindeyim. Merhum Emrullah Maraş, 
1982 yılında Atatürk Üniversitesi 
Dişhekimliği Fakültesi’nden mezun 
olmuştur. 39 yıllık meslek hayatının 
yaklaşık 19 yılını Kayseri Dişhekim-
leri Odası’nda Yönetim Kurulu üyesi 
veya başkanı olarak geçirmiştir. 

Buradaki görevi sırasında özveriyle 

çalışmış, dişhekimleri ve dişhekim-
liği fakültesi öğretim üyeleri/öğren-
cileri arasında diyaloğun ve işbirli-
ğinin gelişmesi için büyük çaba sarf 
etmiştir. Ayrıca hekimlerin bilimsel 
anlamda bilgilerini taze tutabilmek 
adına bilimsel toplantılar düzenlen-
mesine çok önem vermiştir. 

Çok sevdiğim Emrullah Maraş ile 
Selçuk Üniversitesi Dişhekimliği 
Fakültesi Dekanlığım yıllarından 

beri tanışıyorum. Yaklaşık 25 yıllık 
arkadaşlığımızda, dostluğumuzda 
bir gün dahi kırılmadım kendisinden 
incinmedim. Toprak da onu incit-
mesin. Güler yüzlü, yardımsever, 
oldukça sosyal, işbirliğine açık iyi bir 
hekim ve aile babası olarak kendi-
sine Allah'tan rahmet, ailesine ve 
dişhekimliği camiasına başsağlığı ve 
sabırlar diliyorum. 

Prof.Dr. Adnan Öztürk
Erciyes Üniversitesi 

Dişhekimliği Fakültesi Dekanı

Bana Emrullah Bey'i anlatır mısın 
dediler. Seni nasıl anlatabilirim 

ki Emrullah Başkanım...
O kadar çok yaşanmışlıklarımız var 

ki, hangisinden başlayayım?
1988'de tanıdım, 1992'de oda 

genel kuruluyla Kayseri Dişhekimleri 
Odası ve TDB yolculuğumuz başladı.
Onunla omuz omuza çooook koştur-

duk. "Hadi doktor hanım" diyişi hala 
kulaklarımda.

Gönlü zengin, çalışkan, mesleğini 
seven, Kayseri Odası'na ise aşık bir 
kişiydi. Gece gündüz bilmezdi, hep 
koşardı. Bu koşuşturmalarında hep 
yanındaydım.

Çevresindeki herkesin dertleriyle 
de dertlenir, sıkıntılarına çözüm 

bulma çabasına girerdi.
Herkesin sevdiği saydığı Emrullah 

Beyimiz, seni hep güleryüzün, kendi-
ne has kahkahalarınla hatırlayacağız.
Seni çok arayacağız ve özleyeceğiz.
Allah rahmet eylesin, mekanın cen-
net olsun.

Tülay Tacettinoğlu
TDB Yüksek Disiplin Kurulu Üyesi 

'Sözün bittiği yer' diye söylenir ya hep, ben de şimdi 
oradayım. 1975 yılında üniversite sıralarında Mustafa 

Kütahneci ve seninle başlayan arkadaşlık, kardeşlik, dostluk 
ve ortaklık; sayılamayacak kadar çok paylaşım... Kader birliği 
etmişcesine, peşi sıra tüm sevenlerinizi, Kayseri'yi ağlattınız. 
Mekanınız cennet olsun, nurlarda yatın kardeşlerim.             

Rafet Erdem 

Kayseri Dişhekimleri Odası Başkanı

Emrullah Maraş'ı yitirdik

Güler yüzüyle hatırlanacak

Herkesin derdiyle dertlenirdi

Kader birliği etmişcesine
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22 Kasımlar başta olmak üzere dişhekimliğiyle ilgili tüm etkin-
liklerde Emrullah Maraş hep başroldeydi.

yitirdiklerimiz



İnci Hanım odama gelip 'Abi 
bu ayki TDB dergisinde Em-

rullah Beyle ilgili yazı yazarmı-
sın?' deyince önce ne diyeceğimi 
şaşırdım, yok yahu herhalde 
yazamam dedim.Ne yazacaktım 
ki; bitmek tükenmek bilmeyen 
enerjisini mi, yüzünden eksik 
olmayan gülümsemesini mi, Diş-
hekimleri Odası'ndaki meslek-
taşlarının sesi soluğu olmak için 
30 yıldır verdiği mücadeleyi mi, 
neyi yazacaktım.

O benim dostum, arkadaşım, 

komşum ve kardeşimdi. Biz 
arkadaştık ama babalarımız da 
arkadaştı yani 'baba dostu'yduk.

Birisi hakkında birşeyler 
yazmak kolay olabilir ama yakın 
olduğun,arkadaşım,kardeşim de-
diğin birinin arkasından yazmak 
zor olsa gerek.

Allah kimseye böyle yazılar 
yazdırmasın. Mekanın cennet 
olsun kardeşim.                            

Orhan Arslantaş
Kayseri Dişhekimleri Odası 

Disiplin Kurulu üyesi 

Çok kıymetli, saygıdeğer Emrul-
lah abimle 17 yıl önce başlayan 

iş ortaklığımız, abi-kardeş ilişkisiyle 
devam ederek güçlenmişti. Aynı 
zamanda meslek birliğimizi daha iyi 
bir geleceğe taşımak adına, son dört 
dönemdir Kayseri Dişhekimleri Odası 
Genel Sekreteri olarak Başkanımız 
Emrullah abinin yanında oldum. Bu 
süreç birçok işte beraber olmamızı 

sağladı. 
Her sabah, yüzünde asla eksik 

olmayan gülümsemeyle güne başlar, 
kendine has kahkahasıyla en kötü gü-
nümüzde bile bize enerji ve mutluluk 
verirdi. Aile yaşantısıyla, mesleğine 
olan aşkıyla her zaman örnek aldığım 
ender insanlardandı. Bizleri de sü-
rekli fıkraları ve kıssadan hisseleriyle 
hem güldürür hem ders verirdi. 

Aramızdan zamansız ayrılışıy-
la genç dişhekimleri ve dişhekimi 
adayları, onu tanıyamayarak büyük 
bir değerden mahrum kalacaklar. Za-
mansız gidişi beni derinden etkiledi 
ve üzdü. Ondan edindiğim tecrübeleri 
hayatımın her döneminde kullanacak 
ve Emrullah abimi hep saygı, rahmet 
ve tebessümle anacağım. 

Nur içinde yat, mekânın cennet 
olsun canım abim... 

Tamer Şenel

1986 yılına kadar Dişhekimleri, 
meslek kuruluşu olarak tabip 

odalarına bağlı idiler ve yedi kişilik 
Yönetim Kurulu'nda bir üyeyle temsil 
ediliyorlardı.

1985'te Türk Dişhekimleri Birliği 
Kanunu çıkarılınca dişhekimi sayısı 
100’ü geçen şehirlerde dişhekimleri 
odası kurulması yasallaşmış oldu.

O dönemde Kayseri Valisi olan 
Yüksel Çavuşoğlu da Kayseri’de Oda'yı 
kurma görevini yazılı olarak bana 
verdi. Fakat Kayseri’de ilçeleriyle 
beraber 60 civarında meslektaş vardı 
ve Oda kurulamıyordu. Biz de kurucu 
Yönetim Kurulu arkadaşlarımla Niğde 
Nevşehir, Kırşehir il ve ilçelerini 
dolaşarak üye sayımızı 100'ün üzerine 
çıkardık ve “Bölge Dişhekimleri Oda-
sını” kurmuş olduk.

Bu sıkıntılı kuruluş günlerinde yani 
1986-88 yıllarında iki sene yürüt-
tüğüm oda başkanlığını sonradan 

tanıştığım ve çok sevdiğim bir genç 
meslektaşıma, Emrullah Maraş’a 
devrettim.

Emrullah Bey gayet çalışkan, cana 
yakın tavırları ve mücadeleci karak-
teriyle 1988'den 1992'ye kadar iki 
dönem oda başkanlığını başarıyla 
yürüttü. Daha sonraki dönemlerde 
ara vererek 8 dönem daha başkanlık 
yaptı. Artık o, bu kadar uzun yıllardan 
sonra Oda ile adeta bütünleşmişti. 
Yani Oda deyince Emrullah Maraş 
akla gelir olmuştu.

Son 7-8 senedir de ben emekli oldu-
ğum halde irtibatımız ağabey-kardeş 
sınırları içinde daima devam etti. Erci-
yes Üniversitesi Dişhekimliği Fakül-
tesi'nin mezunlarının yemin törenle-
rinde görüşür olduk. O yine sevimli 
ve babacan bir meslek büyüğü olarak 
yeni meslektaşlara nasihatler ediyor, 
ben de yemin ettiriyordum. Ancak 
kader, bu seneki mezunları O’nun çok 

değerli deneyimlerinden ve meslekî 
tavsiyelerinden mahrum bıraktı. 

Malesef dünyanın öbür ucundan ge-
len amansız bir hastalık, önce Ahmet 
Sırsaklar’ı, sonra Mustafa Kütah-
neci ve Emrullah’ımızı elimizden aldı 
ve cenazelerine katılıp son görevimizi 
yapmaya bile müsaade etmedi. Sizler 
daha sevdiklerinize doyamadan, yapa-
cak olduğunuz işleri tamamlamadan, 
plânlarınızı uygulayamadan bakî dün-
yaya göçtünüz be yiğitlerim. Ama bu 
fani dünyanın gerçeği bu. Tesellimiz 
ise ölümün bir köprü olduğu ve dostu 
dosta kavuşturduğudur. 

Onların hakkında çok zorlanarak 
yazdığım bu yazı ile hiç unutama-
yacağım meslektaş ve kardeşlerime 
Allah’tan gani gani rahmet diliyorum. 
Kabirleriniz nur dolsun, mekânlarınız 
cennet olsun. Sizleri çok özleyeceğiz 
canım dostlarım...

Halit Erkiletlioğlu

En kötü günümüzde bile bize enerji verirdi

'Baba dostu'yduk

Emrullah Bey’in ardından
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Emrullah Maraş ve ekibi geçtiğimiz yıl Şubat ayında 
yüzyüze yapılan son TDB Başkanlar Konseyi toplantısına 
Kayseri'de başarıyla evsahipliği yapmıştı.



Biraz kendinizden bahse-
der misiniz?
Ben Fethiye doğumluyum, 
dört yaşına kadar Fet-
hiye’deydik, sonrasında 
da tüm yaşamım İzmir 
Karşıyaka’da geçti. Sevgi 
dolu bir ortamda büyü-
düm, o bakımdan son 
derece mutlu bir çocukluk 
geçirdiğimi söyleyebili-
rim. İlkokulu Karşıyaka 
İlkokulu’nda okudum; 
ortaokul ve liseyi İzmir 
Kız Lisesi’nde bitirdim. 
Çok sıkı bir eğitim gör-
dük, iddialı ve disiplinli 
hocalarımız vardı.

Lise sıralarında 
hayalim eczacı olmaktı. 
O zamanlar her fakülte 
kendi sınavını yapıyor-
du. İstanbul Üniversite-
si Eczacılık Yüksekoku-
lu’nun sınavına girdim 
ve İzmir’e döndüm. 
Kazanmasına kazanmı-
şım ama listeler kısa bir 
süre askıda kaldığı için 

ve o ara ben de İzmir’de 
olduğum için kayıt zama-
nını kaçırmışım. Mecbu-
ren, yine sınavını kazan-
dığım Ankara Üniversitesi 
Tıp Fakültesi’ne yazıldım, 
sene 1961. Eczacılık yük-
sekokulları o zamanlar tıp 
fakültelerine bağlıydı. Ben 
de ileride eczacılığa yatay 

geçiş yaparım fikriyle tıp 
fakültesine devam ettim. 

Tıbba girmişken burada 
kalayım demediniz yani...
Hayır, o benim için bir 
ideal olmuştu. Bu arada, 
aile büyükleri hep tıpla 
ilgili insanlardı; dedem ve 
dayım dişhekimiydi. On-

ların da etkisiyle ikinci 
sınıftan sonra yatay 
geçiş için dişhekim-
liğine de başvurdum. 
Hem eczacılıktan hem 
de dişhekimliğinden 
olumlu yanıt geldi. Zor 
bir yol ayrımıydı benim 
için; galiba mantığım 
galip geldi ve ‘en azın-
dan ailede bana destek 
olabilecek iki kişi var’ 
deyip dişhekimliğinin 
ikinci sınıfına kaydı-
mı yaptırdım. Birinci 
sınıftan da tamamla-
mam gereken meslek 
dersleri olduğu için 
aynı yıl hem 1. hem de 

2. sınıfın derslerini almak 
zorunda kaldım. 

Böylece normalde o 
tarihte dört yıl olan diş-
hekimliği yüksekokulunu 
ben toplamda beş yılda 
tamamlamış oldum. Ama 
Tıp Fakültesi’nde geçirdi-
ğim iki yıl boşa harcanmış 
olmadı; meslek hayatımda 
bana çok faydası dokundu. 
Bu dönemde ayrıca değerli 
arkadaşlara sahip oldum.

Fakülte yılları nasıl 
geçti?
Olanaklar çok kısıtlıydı 
tabii. Ünitler için sıraya 
girerdik; hastayı fotö-
ye oturtup yüksekliğini 
ayarlardık, arkamızı 
döndüğümüzde hidroliği 
bozuk olduğu için aşağıya 
inerdi. Bugünkü gelişmiş 
ünitler olmadığı için hepi-
mizin ayrı motoru vardı. 
O motorları okula getirip 
götürürken ağırlığı altında 
iki büklüm olduğumuzu, 
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Ege Üniversitesi Dişhekimliği Fakültesi Türkiye’nin 5. dişhekimliği fakültesi olarak 1968’de kurulmuş. Fakülte 
kurulurken asistan olarak giren ve 41 yılını burada geçirdikten sonra 2009’da emekli olan hocamız Prof.Dr. Berran 
Öztürk’le kendi kişisel serüvenini ve ondan pek de ayıramadığı Fakülte’nin tarihini konuştuk. Fakülte hayatını, 
eğitimi derinden benimsediği bütün cümlelerinden hissedilen hocamız genç meslektaşlarımıza tavsiyelerini 
sorduğumuzda ‘mesleklerini severek yapıyorlarsa mesele kalmaz’ diyor ve ekliyor:

Berran Öztürk eczacılığa yatay geçiş yapma 
hayaliyle başladığı Ankara Üniversitesi Tıp 
Fakültesi’nde (1962).

Prof.Dr. Berran Öztürk:

‘Her şeyin başı, 
yaptığın işten 
keyif almak’

ustalara saygı
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motordaki kısa devre ne-
deniyle hastanın çarpıldı-
ğını hatırlarım.

Beyazıt meydanında, 
şimdi Devlet Kütüphanesi 
olan binada başladık eği-
time, daha sonra Eczacılık 
Yüksekokulu’nun arka-
sındaki bir binaya taşın-
dık. Hocalar, asistanlar 
hepsi çok ilgiliydi; biz de 
ağızlarından çıkacak her 
kelimeyi kapmaya çalı-
şırdık. Özellikle benim de 
aralarında bulunduğum 
grup tıptan, botanikten, 
veterinerlikten vs. gelmiş 
arkadaşlardan oluşuyor-
du ki ‘kararlılar’ derlerdi 
bize. İmkanlar kısıtlıydı 
ama o dönem sorumlu-
luk duygusu yüksek bir 
öğrenci grubuyduk diye 
düşünüyorum. Çok keyifli 
yıllar geçirdik. Mezun 
olduktan sonra yapılan 
sınıf toplantılarında özlem 
gideriyoruz.

Mezun olunca doğrudan 
fakülteye mi girdiniz?
1966’da mezun olduğum-
da protezden ve cerra-
hiden kalmam yönünde 
teklif olmasına rağmen 
beş yıldır ayrı kaldığım 
için aile özlemi ağır bastı 
ve İzmir’e döndüm. İz-
mir’de birbuçuk yıl kadar 
dayımın muayenehanesin-
de çalıştım ama üniversite 
ortamı daha cazip geliyor-
du sanırım; 1968’de Ege 
Üniversitesi Dişhekimliği 

Fakültesi kurulurken 
başvurumu yapıp hemen 
Fakülteye geçtim. 

Muayenehaneye devam 
ettiniz mi bir yandan?
Hayır, keyif aldığım ortam 
Fakülte ortamıydı. Her-
halde öğrenciliği sevdim 
ki devam etmek istedim. 
Öğrenmeye açıktım ve 
öğrendiklerimi paylaş-
maktan keyif alacağım or-
tamda olmak beni mutlu 
ediyordu.

Ege Ü. Dişhekimliği Fa-
kültesi’nin özelliği, binası 
yapılarak hazır vaziyette 
ve yüksekokul olarak değil 
‘fakülte’ olarak kurulan ilk 

Dişhekimliği Fakültesi ol-
masıdır. O zaman var olan 
okulların hepsi; İstanbul, 
Hacettepe, Ankara, tıp fa-
kültesine bağlı yüksekokul 
olarak kurulmuş ve daha 
sonra fakülte olmuşlardır. 
Tabii kuruluş aşamasında 

olması nedeniyle kadro-
muz yoktu, diğer asistan 
arkadaşlarımız Dişhe-
kimi Aslan Akgünlü 
ve Sinan Çetindağ’la 
birlikte Tıp Fakültesi’nin 
kadrosuna atandık. Kendi 
binamıza taşınmadan 
önce tüm işlemler Kurucu 
Dekanımız Prof.Dr. İs-
mail Ulutaş’ın Morfoloji 
kürsüsünde bir sekreter 
ve benim de aralarında 
olduğum üç asistanla 
yürütülüyordu. 

Fakülte Yönetim Kurulu 
üyeleri ve kurucu Dekan 
hepsi Tıp Fakültesi öğre-
tim üyelerinden oluştuğu 
için anabilim dalı başkan-
lıklarını da üstlenmişlerdi. 
Tıp Fakültesi’nin bu des-
teği kendi akademik kad-
romuz ve imkanlarımız 
oluşuncaya kadar devam 
etti. Çoğunluğu İstanbul 
mezunu olan  Turan 
Cengiz, Bora Ataman, 
Rahmi Ayhan, Saim 
Afyonlu, Selda Ertük, 
Nazmi Ertürk ve Ali 
Özden Köylüoğlu 
arkadaşlarımızın aramıza 
katılmasından sonra ken-
di binamıza taşındık. 

Tıp fakültesinde oku-
mamın bir avantajı olarak 
osteoloji pratikleri ve 
derslerinde görev aldım, 
fizyoloji ve biyokimya 
pratiklerine de girdim. 
Hiç yük gibi gelmedi bana 
bu tür ekstra görevler; 
öğrencilerle aramızdaki 

ilişkiler de yaş farkının 
azlığı nedeniyle abla, 
ağabey-kardeş ilişkisi 
gibi olduğundan onlara 
yardımcı olmaktan mutlu 
oluyorduk.

Daha sonra İstanbul, 
Hacettepe ve Ankara 
kökenli olan yeni katılım-
lar oldu Fakülteye: Atilla 
User, Faruk Vural, 
Aydın Bıçakçı, Gökhan 
Yılmaz ve Celal Artunç. 
Bu arada Hacettepe’nin 
kuruluşunda büyük 
katkıları olan Prof.Dr. 
Erdem Yarkut ve Dr. 
Taner Okşan da İzmir’in 
cazibesine kapılıp bizim 
Fakültemize geldi. Böylece 
kadromuz epeyce geniş-
lemiş oldu ve anabilim 
dalları şekillendi. 

Neden protezi seçtiniz?
Dişhekimliği el becerisinin 
ve sanatsal yönünün de 
önemli olduğu bir branş. 
Protezde de elimle yapıp 
hastaya uyguladığım pro-
tezin sonucunu görmekten 
keyif alıyordum. Eskiden 
tabii teknisyenlik yaygın 
değildi; gerek dedem 
gerekse dayım tüm protez 
işlerini kendileri yaparlar-
dı. Onlardan gördüğüm 
ve kendim de yaparken 
keyif aldığım için protezi 
seçtim. Bu seçimimden de 
çok memnunum. Fakül-
tenin ilk yıllarında da 
teknisyen olmadığı için 
birçok insanın protez-
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'Benim de aralarında 
bulunduğum bir grup  
arkadaşa ‘kararlılar’ 

derlerdi. İmkanlar 
kısıtlıydı ama o dönem 

sorumluluk duygusu 
yüksek bir öğrenci 

grubuyduk diye 
düşünüyorum.' 

O zamanki adıyla İstanbul Üniversitesi Dişhekimliği Yüksekokulu labora-
tuvarında (1964).

İstanbul Üniversitesi Dişhekimliği Yüksekokulu Ortodonti Anabilim Dalı’n-
da Prof.Dr. Filiz Perkün ve Prof.Dr. Orhan Okyay ve asistanlarla birlikte.
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lerini muayenehaneden 
getirdiğim malzemelerle 
bizzat yaptım.

Yeni kurulan bir fakülte 
olarak öğretim üyesi 
sayınız yeterli miydi?
Hayır, dolayısıyla kök-
lü fakültelerden destek 
almamız gerekiyordu. 
İstanbul Üniversitesi Diş-
hekimliği Fakültesi’nden 
Prof.Dr. Lemi Belger, 
Prof.Dr. Nuri Mugan, 
Prof.Dr. Kemal Yüce 
gibi hocalarımız İzmir’e 
gelerek dersler verdiler. 
İstanbul’dan ciddi bir 
destek aldık. Hocalarımız 
da buraya gelmekten hiç 
yüksünmediler. O hoca-
ların hakkını ödememiz 
mümkün değil. 

Bu arada dişhekimliğin-
de özel okullar açılmaya 
başlanmıştı. İzmir’de de 
İnciraltı’nda böyle bir okul 
açılmıştı ama dişhekimliği 
fakültesi ciddi yatırım ge-
rektiren bir eğitim olduğu 
için taşıma suyla değir-
men dönmedi ve öğrenci-
ler 4 ve 5. sınıf eğitimle-
rini bizim Fakültemizde 
almak zorunda kaldılar. 
Kendi öğrencilerimiz gibi 
onlara da aynı eğitimleri 
verdik ve o öğrenciler 
mezun olduktan sonra da 
o Yüksekokul kapandı. 

Akademik gelişiminiz 
nasıl ilerledi?
Doktoramı İstanbul Üni-
versitesi Dişhekimliği Fa-
kültesi’nde yaptım. Ege’de 
asistanken hafta sonları 
çalışmamı göstermek 
üzere o zamanki pervaneli 
uçaklarla İstanbul’a gidip 
geliyordum. Hocalarım-
dan gerekli uyarıları alıp 
tekrar İzmir’e dönüp göre-
vime devam ediyordum. O 
süreçte çok zorlandığımı 
söyleyebilirim. Şimdi-
ki gibi cep telefonuyla 
hocaya ulaşıp istediğinizi 
sorma imkanı yok, nor-
mal telefonla da santral 
aracılığıyla ulaşabilirseniz 
ulaşıyordunuz.

Nihayetinde bu gidiş 
gelişlerin sonunda 1971’de 
doktoramı tamamladım. 
Bir akademisyen için 
en güzel olaylardan biri 
yaptığı çalışmaya atıfla-
rın yapılmasıdır. Sonraki 
yıllarda tek başıma ya 
da müştereken yaptığım 
çalışmalara çok sayıda 
atıf yapıldı ama beni en 
mutlu edeni hocam Prof.
Dr. Lemi Belger’in yazmış 
olduğu kitapta doktora te-
zime yer vermiş olmasıdır. 

Yurtdışında da bir süre 
çalıştınız değil mi?
Evet, 1974-75 yıllarında 
Londra’da University 

College Dental Scho-
ol’da misafir öğretim gö-
revlisi olarak bulundum. 
Özellikle bizde o zamanlar 
pek yaygın olmayan geri-
atri hastalarıyla yaptıkları 
çalışmalar benim için çok 
iyi bir deneyimdi. Orada 
benim en çok dikkatimi 
çeken nokta herkesin 
kendi işiyle meşgul olması 
ve başkaca da hiçbir şeye 
karışmamasıydı. Bir gün 
ünit bozuldu, tetiyer 
geriye düştü. Hemşire 
başhemşireye söylüyor, 
o ilgili elemana söylüyor 
ama hasta başı havada 
bekliyor. Biz Türkiye’de 
her işi kendimiz yaptığı-
mız için vidayı sıkıştırdım, 
tetiyer yerine geldi. Ama 
başkasının işine müdaha-
le etmiş oldum, bunu da 
kibarca söylediler. 

Orada bir yandan 
doçentlik için de çalışma-
larımı devam ettirdim ve 
1976’da doçent oldum. 
Sonra kanun değişti, şimdi 
doktorayı verip hemen 
doçentliğe başvurma 
imkanı var. O dönemde 
belli bir süreyi geçirmeniz 
gerekiyordu; bu birçok 
açıdan olgunlaşmanızı 
da sağlıyordu. 1981’de de 
Profesör oldum.

Fakültede yöneticilik de 
yaptınız değil mi?

Uzun süre Anabilim Dalı 
Başkanlığı yaptım. Fakülte 
ve Fakülte Yönetim Kuru-
lu üyeliği, Yayın Komisyo-
nu Başkanlığı ve üyeliği, 
Fakülte Uzmanlar Grubu 
Başkanlığı ve Üniversite 
Araştırma Fonu Yönetim 
Kurulu üyeliği gibi görev-
lerde bulundum. 1982-85 
arasında Ege Üniversitesi 
Sağlık Bilimleri Enstitüsü 
Müdürlüğü yaptım. 1985-
95 arasında da Dişhe-
kimliği Fakültesi Dekanı 
olarak görev yaptım.

Uluslararası Kraniyo-
mandibüler Düzensizlikler 
Akademisi’nin kuruluşun-
dan beri üyesiydim. Bu 
Akademi’nin konusunda 
uzman öğretim üyesi ko-
nuşmacı desteğiyle 1988, 
1989 ve 1993 yıllarında 
ikisi kongre biri sempoz-
yum olmak üzere üç ulus-
lararası toplantıya Fakülte 
olarak ev sahipliği yaptık. 
Bu başarılı toplantılarda 
görev alan ekip arkadaşla-
rım, başta Dekan yardım-
cılarım Prof.Dr. Bora 
Ataman ve Prof.Dr. 
Taner Okşan olmak üze-
re Fakültemiz akademik 
ve idari personelinin çok 
özverili çalışmalarını da 
burada belirtmek isterim. 

Bu dönemde gerçekleştir-
diğini başka toplantılar 

ustalara saygı
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‘Ben Fakülteyle 
kendimi fazlaca 
özdeşleştirmiştim. 
Hâlâ Fakülteyle olan 
ilişkimi sürdürdüğüm 
için bağım hiç 
kopmadı. Fiziken 
ayrıldım ama 
duygusal olarak 
hiç kopmadım.’ 
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İstanbu Üniversitesi Dişhekimliği Fakültesi’nden ders vermek üzere gelen 
eski hocalarıyla (1971). Oturanlar (soldan sağa) Prof.Dr. Kemal Yüce, Prof.
Dr. Saim Falakalı, Prof.Dr. Lemi Belger, Prof.Dr. Nuri Mugan. Ayaktakiler 
(soldan sağa) Doç.Dr. Ali Özden Köylüoğlu, Dr. Berran Öztürk, Faruk Vural, 
Celal Artunç, Önder Berkan, Aydın Bıçakçı.

http://www.tdb.org.tr/
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oldu mu? 
Dişhekimliği fakültesi 
dekanları toplantısını da 
ilk defa 1986’da İzmir’de 
başlattık. Faydalı olacağı 
görülünce daha sonra da 
devam etti bu toplantılar.
Fakültenin kuruluşu-
nun 25. yılında Kurucu 
Dekanımız, Rektörümüz 
ve ilk mezunlarımızın da 
katılımıyla bir kutlama 
toplantısı düzenlemiştik. 

Yine o dönemde yapı-
lan işlerden hatırladığım, 
5. sınıfta entegre staj 
sistemini başlatan ve Fa-
külteye elektron mikros-
kobunu da aynı dönemde 
kazandıran ilk Fakülteyiz.

2009’da emekli oldunuz, 
nasıl geçiyor emeklilik?
Ben Fakülteyle kendimi 
fazlaca özdeşleştirmiştim. 
Hâlâ Fakülteyle olan iliş-
kimi, hem kendi kürsümle 
hem diğer kürsülerle 
ilişkilerimi sürdürdüğüm 
için bağım hiç kopmadı. 
Fiziken ayrıldım ama 
duygusal olarak hiç kop-
madım. 

Emeklilik dönemimde 
katkıda bulunduğum 
önemli çalışmalardan biri 
Ege Üniversitesi’nin 60. 
yılı albümüydü. Rektör 
Prof.Dr. Candeğer Yıl-
maz iki ciltlik bu çalışma-
da Dişhekimliği Fakülte-
si’nin tarihiyle ilgili olarak 

yardımımı istemişti. Bu 
güzel çalışmaya katkım ol-
duğu için de mutlu oldum.  

Üniversitedeyken Ec-
zacılık Fakültesi Dekanı 
Prof.Dr. Aslı Özer’le 
birlikte 1990 yılında Türk 
Üniversiteli Kadınlar 

Derneği İzmir şubesi-
ni kurmuştuk. Dernek 
kadınların ve genç kızların 
yaşam kalitelerini ve 
statülerini yükseltmek için 
çalışıyor. 13 yıl o derneğin 
gelişmesi için çalıştık, hala 
da derneğin her türlü et-
kinliğine katkı sağlıyoruz. 
Emekli olduktan sonra 
da zamanımın önemli bir 
kısmını oraya ayırdım. 

Geçmişe dönüp baktığı-
nızda seçtiğiniz yoldan 
memnun musunuz?
41 yılı Ege Dişhekimliği’n-
de, ondan önce Ankara Ü. 
Tıp Fakültesi ve İstanbul 
Ü. Dişhekimliği Fakül-
tesi’nde geçirdim. Yine 
yolun başında olsam yine 
aynı yollardan geçerdim.
Çünkü hem öğrenciliğim-
den hem de öğretim üyeli-

ğimden keyif aldım. Emek 
verdiğiniz, destek olduğu-
nuz kişilerin yükselmesini, 
bir şeyleri başarmasını 
görüp gururlanıyorsunuz. 

İnsan biriktirmişim, çok 
güzel insanlarla birlik-
te oldum. Birilerine bir 
şeyler verebilince onun 
duygusal hazzını yaşıyor-
sunuz. Bunlar, maddiyatın 
dışındaki şeyler, benim 
daha çok önem verdiğim 
konular.

Son yıllarda dişhekimliği 
fakültesi sayısında ve 
kontenjanlardaki patla-
mayı nasıl değerlendiri-
yorsunuz?
Dişhekimliği eğitiminde 
başarı öğretim üyesiyle 
öğrencinin birebir eğiti-
miyle, tabiri caizse usta-çı-

rak ilişkisiyle sağlanır. 
Öğrenciniz hasta tedavi 
ederken gözünüz üzerinde 
değilse, onun elini tutacak 
yakınlıkta değilseniz has-
taya zarar verebilirsiniz. 

Ben yıllarca öğrenci sa-
yısının artırılmasına karşı 
çıktım. Çünkü preklinikte 
bile öğrencilerin başın-
da olup el becerilerini 

geliştirmelerine yardımcı 
olmanız lazım. Amaç daha 
fazla öğrenci almak değil 
iyi hekim yetiştirmek 
olmalı. O yüzden öğrenci 
kontenjanları fakültedeki 
öğretim elemanlarının 
sayısına ve fiziki imkanla-
rına göre belirlenmeli. Bir 
de ülkenin ne kadar dişhe-
kimine ihtiyacı olduğu göz 
önünde bulundurulmalı. 
Coğrafi dağılımın denge-
sizliğini çözecek önlemler 
de düşünülmeli.

Görüyoruz, mezunların 
bir bölümü meslekleriy-
le alakasız işler yapmak 
zorunda kalıyor. Yeterli 
öğretim üyesi ve altyapı 
olmadan fakülte açılması 
işsiz ordusunu büyütmeye 
neden olur diye düşünü-
yorum.

Genç meslektaşlarımıza 
bir mesajınız var mı?
Ben yaşamım boyunca ya-
şadığım olumsuz şeylerin 
bile bir nedeni olduğunu 
ve olumlu bir şeye vesile 
olacağını düşünerek yak-
laştım olaylara. İnsanları 
sevmenin ve iyi ilişkiler 
kurmanın beni ayakta 
tuttuğunu düşünüyorum. 
Bardağın dolu tarafını 
görebilmek, hoşgörülü ol-
mak ve empati kurabilmek 
işlerini kolaylaştırır. Mes-
leklerini severek yapıyor-
larsa zaten mesele kalmaz; 
her şeyin başı, yaptığın 
işten keyif almak.

‘Dişhekimliği eğitiminde başarı öğretim üyesiyle 
öğrencinin birebir eğitimiyle, tabiri caizse usta-çırak 
ilişkisiyle sağlanır. Öğrenciniz hasta tedavi ederken 

gözünüz üzerinde değilse, onun elini tutacak 
yakınlıkta değilseniz hastaya zarar verebilirsiniz.’ 

İzmir’de yapılan ilk Dişhekimliği Fakültesi Dekanları Toplantısı (1986). 
(Soldan sağa) Prof.Dr. Mustafa Ülgen (Dicle Ü.D.F.), Prof.Dr. Berran Öztürk 
(Ege Ü.D.F.), Prof.Dr. Köksal Baloş (Gazi Ü.D.F.), Prof.Dr. İbrahim Etikan 
(Hacettepe Ü.D.F.), Prof.Dr. İlhan Çuhadaroğlu (Marmara Ü.D.F.), Prof.Dr. 
Nuri Mugan (İstanbul Ü.D.F.), Prof.Dr. Adnan Güven (Ankara Ü.D.F.).

Doçentlik sınavı deneme dersi (1976). Prof.Dr. Erdem Yarkut, Prof.Dr. Ayte-
kin Bilge, Prof.Dr. İlhan Çuhadar, Prof.Dr. Nuri Mugan, Prof.Dr. Lemi Belger.



duyurular
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Kongre Kurs Sempozyum

TDB 26. Uluslararası Dişhekimliği 
Kongresi

2-5 Eylül 2021 
Diyarbakır Kongre Merkezi 
www.tdbkongreleri.org

IDEX2022 İstanbul Ağız Diş Sağlığı 
Cihaz ve Malzemeleri Fuarı

26-28 Mayıs 2022
CNR Expo - İstanbul
www.cnridex.com

Dünya  Dişhekimleri Birliği  
FDI 107. (Sanal) Kongresi

26-29 Eylül 2021
Sidney - Avustralya
www.fdiworlddental.org

Greater NewYork Dental Meeting

26 Kasım - 1 Aralık 2021 
New York - ABD
www.gnydm.com

17-19 Haziran 2021
Rimini - İtalya
www.expodental.it

ExpoDental Meeting

22-25 Eylül 2021 
Köln - Almanya
www.ids-cologne.de

IDS - International Dental Show

VEFAT

Ailelerinin ve yakınlarının acısını 
paylaşır, başsağlığı dileriz.

Antalya Dişhekimleri Odası 
üyesi meslektaşımız 

Abdullah Demirkaya   
(1969 Marmara Ü.D.F. mezunu) 

29 Kasım 2020 günü yaşamını yitirmiştir.

Antalya Dişhekimleri Odası 
üyesi meslektaşımız 

Ragıp Hazar  
(1977 Ankara Ü.D.F. mezunu) 

15 Aralık 2020 günü yaşamını yitirmiştir.

Antalya Dişhekimleri Odası 
üyesi meslektaşımız 

Sevil Ercan   
(2009 Ege Ü.D.F. mezunu) 

3 Ocak 2021 günü yaşamını yitirmiştir.

Osmaniye Dişhekimleri Odası 
üyesi meslektaşımız 

Sonay Kırlangıç  
(1944 İstanbul Ü.D.F. mezunu) 

14 Şubat 2021 günü yaşamını yitirmiştir.

TDB AKADEMİ ŞUBAT - MART 2021 
ETKİNLİK PROGRAMI

Türü Etkinlik Konusu Tarihi 

Online Mindfulness Farkındalık 10 Mart 2021
Online İmplant Protezlerde Tam Dijital İş Akışı 24 Mart 2021

Antalya Dişhekimleri Odası Tel: 0.242.237 52 52

Online Bilimsel Etkinlik Mart 2021
2 Mart 2021

İstanbul Dişhekimleri Odası Tel: 0.212.225 03 65

Online Bilimsel Toplantı Mart 2021 
(Şeffaf Plaklarla Yapılan Ortodontik Tedavide 

Dijital Teknolojinin Kullanımı)
3 Mart 2021

İstanbul Dişhekimleri Odası Tel: 0.212.225 03 65

Online Bilimsel Toplantı Mart 2021-1
(Multidisipliner Ortodonti)

10 Mart 2021

Antalya Dişhekimleri Odası Tel: 0.242.237 52 52

Online Bilimsel Etkinlik Mart 2021-1
16 Mart 2021

İstanbul Dişhekimleri Odası Tel: 0.212.225 03 65

Online Bilimsel Toplantı Mart 2021-2
(Ayırıcı Tanıda Radyolojik Kriterler)

17 Mart 2021

İstanbul Dişhekimleri Odası Tel: 0.212.225 03 65

Online Bilimsel Toplantı Mart 2021-3
(Koruyucu Dişhekimliğinde Minimal Yaklaşımlar)

24 Mart 2021

Antalya Dişhekimleri Odası Tel: 0.242.237 52 52

Online Bilimsel Etkinlik Mart 2021-2
30 Mart 2021

İstanbul Dişhekimleri Odası Tel: 0.212.225 03 65

Online Bilimsel Toplantı Mart 2021-4 
(Endodontide Ağrı Yönetimi)

31 Mart 2021

SDE Yüksek Kurulu’nun Şubat 2021 tarihli toplantısında değerlendirilen etkinlikler:
KREDİLENDİRİLEN ETKİNLİKLER



https://aktident.com.tr/urun-tanitimi-3/


edebiyatta dişhekimliği

Avın fiili olarak içe alınması ağızda başlar. 
Yenebilecek her şey elden ağza uzanan yolu 
takip eder. Kavramak için kolları olmayan 

pek çok canlı arasında bu işlem ağzın kendisi, diş-
ler ya da ağızdan bir çıkıntı oluşturan gaga aracılı-
ğıyla başlatılır.

İnsanda ve pek çok hayvanda iktidarın en çarpıcı 
doğal aracı dişlerdir. Sıra sıra dizilmiş olmaları 
ve parlak pünüzsüzlükleri vücuda ait 
olan başka her şeyden farklıdır. İnsanda, 
onların düzenin ilk tezahürü olduklarını 
söyleme hissi uyandırırlar; bu öyle bir 
düzendir ki, dikkat çekmek için neredeyse 
avaz avaz bağırır. Bu düzen, her zaman 
görülebilir olmasa da, oldukça sık yapıl-
dığı gibi, ağzın her açılışında dış dünyaya 
bir tehdit oluşturur. Dişlerin yapıldığı 
madde, vücudun gözle görülebilir diğer 
bütün bölümlerininkinden farklılık gös-
terir; insanların yalnız iki dişleri bile olsa 
aynı derecede etkileyici olurdu. Pürüz-
süz, sert ve direngendirler; hiçbir şekil 
değişikliğine uğramaksızın sıkılabilirler; 
iyice cilalanmış ve sımsıkı yerleştirilmiş 
taşlarla aynı etkiyi yaparlar.

Çok erken dönemlerden itibaren, insanoğlu her 
türden taşı silah ya da alet olarak kullanmıştır; 
ama bunları dişler kadar pürüzsüz hale getirinceye 
kadar cilalamayı öğrenmesi çok zaman almıştır. 
Aletlerinin geliştirilmesinde belki de dişler model 
vazifesi görmüştür. Her türden büyük hayvanın 
dişleri ona her zaman çok yararlı olmuştur; bu 
hayvanları hayatı pahasına yakalamış olabilir ve 

onu tehdit etmiş olan hayvanın gücünün bir kısmı 
ona hâlâ bu dişlerde saklıymış gibi gelir. İnsan bu 
dişleri, bir zamanlar kendisi üzerinde yaratmış 
olduğu dehşet hissini diğerlerine iletmek için, bir 
hatıra ve tılsım olarak taşır. Bu dişlerin vücudunda 
açtığı yaraların izlerini gururla sergiler; bu izler 
şeref madalyası değeri taşır ve o kadar revaçtadır ki 
çoğu zaman yapay olarak üretilir.

Böylelikle hem kendi dişleri hem de yabancı 
ve çok daha güçlü hayvanlarınkiler insanı çeşitli 
biçimlerde etkiledi. Doğaları gereği dişler vücudun 
gerçek bir parçasıyla bir alet arasında ortada bir 
yerdedir. Düşebilecekleri ya da vurup düşürülebilir 
olmaları dişleri alet olmaya daha da yaklaştırıyor-
du. 

Dişlerin bariz nitelikleri, pürüzsüzlük ve düzen, 
iktidarın doğasına nüfuz etmiştir. Bu nitelik-
ler iktidardan ayırt edilemezler ve iktidarın her 
tezahüründe saptanacak ilk şey bu niteliklerdir. 
Bu bağlantı ilkel araçlarla başlamıştır, ama iktidar 

büyüdükçe bu ilk nitelikler daha çok 
telaffuz edilir oldu. Taştan metale sıçrayış 
belki de artan pürüzsüzlük yönündeki 
en çarpıcı hareketti. Taş ne kadar cila-
lanırsa cilalansın, önce bronzdan sonra 
demirden yapılan kılıç çok daha pürüz-
süzdü. Metalin gerçek çekiciliği başka her 
şeyden çok pürüzsüz olmasında yatar. 
Çağdaş dünyanın makine ve taşıtların-
da pürüzsüzlük artmış ve aynı zamanda 
kullanımın pürüzsüzlüğü konuşulur hale 
gelmiştir. Dil bunu çok yalın bir biçimde 
ifade eder; “her şey yolunda gitti, hiçbir 
pürüz çıkmadı” ya da “pürüzsüz çalışı-
yor” gibi; bununla bir sürecin bütünüyle 
ve rahatça bizim iktidarımızın alanında 
olduğunu kastederiz. Modern yaşamda, 

pürüzsüzlükten yana olmak, daha önceleri uzak 
durulan alanlara kadar yayıldı. Evler ve mobilyalar, 
insanların uzuvları ve gövdeleriymiş gibi süslenir-
di. Dekorasyon tarzları değişti, ama dekorasyon 
her zaman var oldu ve simgesel anlamını kaybet-
tikten çok sonra bile inatla korundu. Günümüzde 
pürüzsüzlük evlerimizi, duvarları ve evlere koydu-
ğumuz bütün nesneleri fethetti; süsleme ve deko-
rasyon küçümseniyor ve zevksizlik olarak değerlen-
diriliyor. İşlevden, düzgünlükten ve yararlılıktan 
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Bu kez bir edebiyat eserinden değil ama edebi bir eserden bir bölüm paylaşıyoruz. 20. yüzyılın en önemli düşünür 
ve edebiyatçılarından Elias Canetti, başyapıtı ‘Kitle ve İktidar’dan alıntıladığımız bölümde, dişlerin antropolojik 
ve göstergebilimsel anlamları üzerine fikir yürütüyor. İlkel insanın dişlerin görünen ilk nitelikleri olan pürüzsüzlük 
ve düzeni bir iktidar unsuru olarak gördüğü ve bunların modern yaşama kadar taşındığı tespitleri üzerinde 
düşünmeye değer...

Dişlerde iktidarın izleri

Neşe Dursun *

Ayrıntı Yayınları, 1. baskı 1998

Kitle ve İktidar

Elias Canetti
Çev: Gülşat Aygen

* TDB Basın Yayın Komisyonu üyesi, nesedu@hotmail.com

‘Dişler ağzın silahlı 
gardiyanlarıdır. Ağız 
gerçekten de bütün 
hapishanelerin pro-
totipi olarak dar bir 

yerdir. Oraya giren her 
şey kaybolur; pek çok 
şey de hâlâ canlıyken 

girer oraya.’ 



Elias Canetti

1905’te, Rusçuk’ta (Bulgaristan) 
Yahudi bir ailenin çocuğu 

olarak doğan Canetti’nin ailesi 
babasının 1912 yılındaki ölümünün 
ardından  Viyana’ya yerleşti. Farklı 
ülkelerde yaşamanın da etkisiyle 
Ladino, Bulgarca, İngilizce ve biraz 
da Fransızca konuşabiliyordu. Fakat 

genellikle kullandığı ve eserlerini verdiği dil Almancadır. 
Üniversitede Kimya okudu ama daha öğrenciyken yazmaya 
başladı ve Viyana’daki edebiyat çevrelerine girdi. Tek romanı 
olan Körleşme’yi bu dönemde yayımladı.

Nazilerin Avusturya’yı işgal etmesinden kısa bir süre 
önce Paris’e, Paris’ten de Londra’ya geçti. Hayatının büyük 
bir bölümünü İngiltere’de geçirdi.  Başyapıtı olan ve 30 yıl 
boyunca üzerinde çalıştığı ‘Kitle ve İktidar’ı 1960’ta yayımladı. 
1981 Nobel Edebiyat Ödülü’nü de kazanan Canetti, oyunlar, 
edebiyat üzerine notlar, otobiyografilerden oluşan geniş bir 
külliyat bıraktı. Hayatının son 20 yılını Zürih’te geçirdi ve 1994 
yılında aynı kentte öldü. Vasiyeti üzerine James Joyce’unkinin 
yanına kazılan bir mezara gömüldü.
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söz ederiz, ama gerçekte zafer kazanan pürüzsüzlük 
ve onun gizlediği iktidarın prestijidir.

Modern mimarlık pürüzsüzlüğü düzenden ayır-
manın ne denli zor olduğunu gösteren bir örnektir. 
Ortak tarihleri, dişler kadar eskidir. Öndeki bütün 
dişlerin birörnekliği ve aralarındaki düzenli ara-
lıklar pek çok farklı türden düzenlemelere model 
oluşturmuştur. Bugün varlıklarını doğal kabul etti-
ğimiz pek çokları orijinal olarak bunlardan türemiş 
olabilir. İnsan tarafından yapay olarak yaratılmış 
olan askeri oluşumların düzeni mitte dişlerle bağ-
lantılıdır: Topraktan çıkıveren Cadmus askerleri 
ejderhanın dişleri olarak dikilmişti.

Doğada, çeşitli otların düzeni ya da ağaçların 
daha katı düzeni gibi, görülebilecek başka düzen 
örnekleri de vardır. Ancak insan bunları dişleri gibi 
kendi içinde bulmadı; bunlar insanların yiyecekleri 
içlerine almalarıyla o kadar doğrudan ve kesintisiz 
bağlantılı değildi ve ayrıca bunları kullanmak da o 
kadar kolay değildi. İnsanın dikkatini vurgulu bir 
biçimde dişlerin düzenine çeken, dişlerin ısırmak 
için kullanılmasıydı ve dökülmelerinin nahoş so-
nuçlara yol açması ise insanı bu düzeninin önemi-
nin bilincine varmasını sağladı. 

Dişler ağzın silahlı gardiyanlarıdır. 
Ağız gerçekten de bütün hapishanelerin 
prototipi olarak dar bir yerdir. Oraya gi-
ren her şey kaybolur; pek çok şey de hâlâ 
canlıyken girer oraya. Çok sayıda hayvan 
avını yalnızca ağzına aldığında öldürür, 
bazıları o zaman bile öldürmez. Ağzın bir 
avı beklerken açılmaya bu kadar istekli 
oluşu, kapanma, tek hamleyle kapanma 
kolaylığı, hapishanenin en korkulan 
özelliklerinden birini anımsatır. Ağzın 
hapishaneler üzerinde gizli bir etkisinin 
olduğunu varsaymak yanlış olmaz. İlkel 
insan balinaların yanı sıra ağzına sığabi-
leceği başka hayvanların da varlığını ke-
sinlikle biliyordu. Bu korkunç mekânda, 

oraya yerleşecek zaman kalsa bile, hiçbir 
şey gelişemez. Kısırdır ve orada hiçbir şey 
kök salamaz. Ejderhaların ağzı fiilen yok 
edilince, insanoğlu onun yerini simgesel 
olarak alacak hapishaneler kurdu. İşkence 
odaları olarak kullanıldığı zamanlarda 
hapishaneler pek çok açıdan düşman bir 
ağzı andırır. Cehennem deyince göz önüne 
aynı görünüm gelir. Öte yandan hapisha-
neler giderek son derece titizleşti. Dişlerin 
pürüzsüzlüğü dünyayı fethetti; hücrelerin 
duvarları pürüzsüz hatta pencere deliği 
bile küçüktür. Mahkum için özgürlük 
sıkılmış dişlerin arasındaki açıklıktır ve 
bunlar artık hücresinin duvarlarıyla temsil 
edilmektedir. 

Her şeyin geçmesi gereken o dar boğaz, o nok-
taya kadar canlı kalanlar için nihai dehşet anlaı 

taşır. İnsanın düşlemi sürekli olarak içe al-
manın çeşitli aşamalarıyla meşgul olmuştur. 

Onu tehdit eden büyük hayvanların açılan 
çeneleri, düşlerinde ve hatta mitlerin-

de insanın arkasını bırakmamıştır. 
Bu çenelerin arasından geçilerek 
yapılan keşif gezileri en az onlar 
kadar tehlikeli olan denizdekiler-
den daha az önemli değildi. 

Kimileri bütün ümitlerini yitir-
mişken bu canavarların ağzından 

çıkarılmış ve bu insanlar hayatlarının 
geri kalan kısmında canavarın diş izlerini 

taşımışlardır. (s. 205-208)

‘İnsanın düşlemi 
sürekli olarak içe 

almanın çeşitli 
aşamalarıyla meşgul 
olmuştur. Onu tehdit 

eden büyük 
hayvanların açılan 
çeneleri, düşlerinde 
ve hatta mitlerinde 

insanın arkasını
bırakmamıştır.’ 



Türkiye'de bilimsel dişhekimliğinin tarihiyle paralel bir yaşamı tanıtmak istiyoruz bu sayımızda. İzmir 
civarında yaşayanlar ve yaşları biraz daha büyük olanlar içinde tanıyan çoktur eminiz ama yaşı Cum-
huriyet'ten eskiye giden meslektaşımız Ayşe Mayda'yı bir kez de TDBD sayfalarında anlatmak istedik. 
Sağlıklı nice yıllar dileklerimizle...
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TTürkiye'nin ilk kadın orto-
dontisti olarak da bilinen 
Mayda 1916'da, bilimsel 
dişhekimliğinin başlan-

gıcı olarak kabul ettiğimiz 'Dişçi 
Mektebi'nin kuruluşundan sadece 
sekiz yıl sonra İzmir'de doğar. Batı 
Anadolu'da Yunanistan işgalinin 
sona erdiği 1922'de 6 yaşındadır ve 
Yunan askerleriyle birlikte İzmirli 
Rumların da teknelerle ayrılışına 
tanık olur. 2015'te Ege'de Son Söz 
gazetesine verdiği röportajda o gün-
leri şöyle anlatıyor: 

"Ben o zaman 6 yaşındaydım 
ve her şeyi hatırlıyorum. 1922’de 
9 Eylül günü önce askerler girdi 
İzmir’e... Atatürk daha sonra geldi. 
Biz 8 Eylül günü sabaha kadar uyu-
madık. Herkes eline sopalar aldı, 
kendi mahallesini bekledi. O gün 
asker yok, jandarma yok, polis yok. 
Herkes İzmir’i bekledi. Asker henüz 
gelmemiş. Yunanlılar kaçıyorlar.

Gemi bekliyordu limanda, 
sandallara binerek gemiye gidi-
yorlardı. Kayyopi vardı bizim evde 
çalışan, çok severdim. Bana o kadar 
iyi baktı ki. Oğlu vardı Andon. 
Kayyopi’yi tavan arasına sakladık, 
askerler almasınlar diye. Sonra 
Yunanistan’a yolladık."

NE YAPACAĞINI BİLEN BİR 
ÇOCUK
İzmir'in varlıklı ailelerinden birinin 
kızı olan Mayda, İngilizce öğrenme 
hevesiyle 1928 yılında İzmir Ame-
rikan Koleji'ne 5. sınıftan başlar. 
Müteahhit olan babası o sıralar 
Emlak Bankası binası inşaatıyla 
meşguldür. "Ben Amerikan Koleji'ne 
yazılacağım" diyince eline kayıt ve 
yol için gerekli parayı tutuşturur. 12 
yaşındaki Mayda tramvaya atlayıp 
okulu bulur ve kendini tanıtıp kaydı-

nı yaptırır. 
Annesi, kendi ifadesiyle kökten 

İzmirli, babası annesiyle evlenip 
Konya'dan İzmir'e gitmiş. "Cezayir 
Hanı'nı babam işletirdi. Develerle 
Aydın'dan incir gelirdi, Akhisar'dan 
da üzüm gelirdi, onlar açılır, kutu-
lara dizilir, gönderilirdi. Gemiyle 
nakledilirdi. Bizim soyadımız Ha-
malbaşı. İzmir'in içinde en büyük 
nakliyeciydi babam. Tüm İzmir'in 
nakliye işi babamdaydı. Yağha-

nemiz de vardı. Bu evin kapısında 
1901 yazar. Yani 1901 yılında yapıl-
mış. İzmir'in eski valilerinden Sad-
razam Kamil Paşa Saat Kulesi'ni 
yapan Mimar Raymond Charles 
Pere'ye yaptırmış. Babam Kamil 
Paşa'nın oğlu Sait Paşa'dan aldı. 

Babam varlıklıydı ama krizde 
verdiği paraları alamadı, borçla-
rı vardı öldüğü zaman. O yüzden 
reddi miras yaptık. Bereket bu evi 
daha evvel bizim üstümüze yapmış. 

Dişhekimliğinin 100 yılının tanığı

ayşe mayda



Türk Dişhekimleri Birliği Dergisi 55

Yoksa bu ev de gidecekti. Bütün mallar gitti. Ba-
bamdan bir şey kalmadı" diyor. Muayenehanesini 
dahi yanan binaları için sigorta şirketinin verdiği 
parayla açabildiğini söylüyor.

Orta ve liseyi İzmir Amerikan Koleji'nde oku-
duktan sonra 1937'de İstanbul Üniversitesi Tıp 
Fakültesi Dişhekimliği Yüksekokulu'na kaydolur. 
Bu kararda da yakın arkadaşı Mevhibe'nin büyük 
etkisi olur. Beraberce okula kaydolduktan sonra bir 
süre yurtta kalmayı denerler, sonrasında da bir ev 
tutarlar. Mevhibe sonradan Doç.Dr. Pertev Ata 
ile evlenerek Ata soyadını alır. 

DİŞHEKİMLİĞİNE GİRİŞ
Dişhekimliğine kaydolma hikayesini İzmir Dişhe-
kimleri Odası'nın yayımladığı Dişhekimi dergisinin 
Aralık 2002 tarihli 8. sayısı için kendisiyle röportaj 
yapan meslektaşımız Özlem Kekeç'e şöyle aktarır:

"Arkadaşım Mevhibe ile hangi fakülteye gidece-
ğimize karar vermek için listelere bakarken beyaz 
önlüklü yaşlı bir bey geldi. Daha sonra fakültenin 
hocalarından Prof.Dr. Hamit Bey olduğunu 
öğrendiğimiz bu bey 'yürüyün bakalım sizi dişhe-
kimliğine kaydediyoruz' dedi. Ben naparım, nasıl 
yaparım bu mesleği diye düşünürken ikinci ya da 
üçüncü günüydü, önümüze kauçuk parçaları ve 
kırılmış takma dişler koydular. Mumlardan çeşitli 
şekiller yaptırmaya başladılar. Ben kedi-köpek ve 
keman çalıqdığım için keman şekilleri üretiyor-
dum. Bir gün Hamit Hoca 'sen güzel sanatlara mı 

gittin' diye sordu. Kendisi bu konuda bir otoritey-
di ve benimle ilgilenmesi hoşuma gitmişti. Sınıf 
20 kişiydi ve dört yıldı o zaman eğitim. Yabancı 
öğrenciler de vardı ama Türk öğrenciler olarak biz 
daha çok ilgi ve yardım görüyorduk."

Dönem Alfred Kantorowicz dönemidir. Nazi 
iktidarının Yahudi bilim insanlarını Almanya üni-

versitelerinde barın-
dırmama politikaları 
nedeniyle yüzlerce 
bilim insanı çalış-
malarını sürdürmek 
için Almanya dışına 
çıkmak zorunda kalır. 
Bunların önemli bir 
bölümüne Atatürk 
Türkiyesi sahip çıkar. 
Bonn Üniversite-
si'nin dünyaca ünlü 
ortodonti profesörü 
Alfred Kantorowicz de 
bu kapsamda Türki-
ye'ye gelir. 1933-1950 
arasında İstanbul 

Üniversitesi Dişhekimliği Yüksekokulu'nda görev 
yapan Kantorowicz burada kendi anabilim dalının 
dışında eğitim direktörü olarak da görev yapar.

ATATÜRK'ÜN ÖLÜMÜ
Dişhekimliğinde okurken Atatürk'ün vefat haberini 
alışını ve Ankara'ya uğurlanmasını şöyle anlatıyor: 

"Kantorowicz 
'tabelaya yalnızca 
Ayşe Mayda yaz' 

der. 'Profesör, beni 
kim tanır?' sorusuna 

Kantorowicz'den 
aldığı yanıtı keyifle 

aktarıyor: "Sen o kadar 
meşhur olacaksın 
ki, herkes senin ne 

yaptığını bilerek 
gelecek". 



ayşe mayda
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"Acı haberi öğrendiğimde İstanbul Üniversite-
sinde öğrenciydim. Tüm üniversite öğrencileriyle 
beraber Atamızın son nefesini verdiği Dolmabahçe 
Sarayı'na yürüyerek gittik. İstanbul sokaklarını ilk 
kez o kadar kalabalık gördüm. Atatürk'ün naaşını 
sarayın önüne indirmişlerdi, başında 
askerler ve iki üniversite öğrencisi saygı 
nöbeti tutuyordu. Herkes sırayla naaşın 
önünden geçiyordu, ben Atatürk'ün na-
aşının önünden üç kez geçtim. Ardından 
top arabası geldi. Naaşı İzmit'e, oradan 
da Ankara'ya götürülmek üzere deniz-
den yola çıkarıldı. Ben yoldayken, 'bizi 
nasıl bırakıyorsun' diye ağlıyordum. Ka-
labalıktan dolayı yolda düştüm, ezilme 
tehlikesi yaşadım. Bir arkadaşım beni 
kurtardı. Geminin oraya geldiğimizde 
ise Atamızın naaşı hazırlanan bir yüksek 
alana koyuldu. Hep beraber yanımızda 
getirdiğimiz çiçekleri Atatürk'ün naaşı-
nın üzerine attık."

KANTOROWİCZ'LE DÖRT YIL
Mayda, İkinci Dünya Savaşı yıllarına denk gelen 
mezuniyetinin ardından Kantorowicz'in asistanı 
olur. Bu yıllarda Kantorowicz'in de dahil olduğu bir 
grup olarak Uludağ'da kayağa gitmelerini, Kanto-

rowicz'in onlara kayak öğretmesini güle-
rek hatırlıyor. 1945'te annesinin hastalığı 
nedeniyle İzmir'e dönmek zorunda kalır. 
1941'den itibaren dört yıl asistanlığını 
yaptığı Kantorowicz "Gitme, Beyoğlu'n-
da muayenehane açarsın, ben de sana 
yardımcı olurum" dese de durumunun 
zorunluluğunu anlatarak ayrılır. 

İzmir'de muayenehane açacağını söyler 
ve o zamanlar uzmanlık da olmadığı için 
"tabelaya ne yazayım?" diye sorar. Kan-
torowicz'den "Hiçbir şey yazma, dişhe-
kimi de yazma; yalnız Ayşe Mayda yaz 
yeterli" yanıtını alınca "Profesör, beni 
kim tanır?" diye sorar. Kantorowicz'den 
aldığı yanıtı keyifle aktarıyor: "Sen o ka-
dar meşhur olacaksın ki, herkes senin ne 

yaptığını bilerek gelecek".
Kantorowicz'le ilgili izlenimlerini yine meslektaşı-

mız Özlem Kekeç'e şöyle anlatır:
"Kantorowicz çok akıllı ama bir o kadar da 

aksiydi. Fazla konuşmazdı. Komünistti kendisi. 
Bilmediği şey yoktu, müthiş birikimliydi. Sadece 
mesleki konularda değil diğer konularda da çok 
bilgiliydi. Mesela sanat, arkeoloji, eski eserler... 
Kendine özgü metodları vardı. Çok yaratıcıydı. 
Üniversiteye 1933'te gelmişti, tedris direktörüydü. 
O gelene dek kimse doğru dürüst bir şey bilmiyor-
muş. Dişler harap olana kadar git gel pansuman 

9 Eylül 1922, o tarihlerde 
altı yaşında olan Mayda'nın 

anılarında önemli bir yer tutuyor.

Yakın arkadaşı Safiye Ayla'yla

'Atamızın son nefesini 
verdiği Dolmabahçe 
Sarayı'na yürüyerek 

gittik. İstanbul sokak-
larını ilk kez o kadar 
kalabalık gördüm.' 
Atatürk'ün naaşını 

sarayın önüne indir-
mişlerdi, herkes sırayla 

naaşın önünden 
geçiyordu...'



yapılıyormuş mesela. Apselere 
bile müdahale edilmiyormuş. 
Benim üniversiteye başladığım 
1937 senesinde branşlaşma var-
dı ama uzmanlık yoktu. Biz, bu-
gün estetik cerrahinin alanına 
giren operasyonları yapardık. 
Mesela sifilizle düşen burunları 
kaldırırdık, kulak operasyonla-
rı yapardık. O zamanlar bizim 
aldığımız dişhekimliği eğiti-
minin Fransa'daki eğitimden 
daha iyi olduğu söyleniyordu. 
Kantorowicz mezun olduktan 
sonra bana "gitme, burada 
çalış" dedi. 4,5 sene yanında 
çalıştım. Ortodontide en büyük 
yardımcısıydım."

İzmir'e döner ve muayeneha-
nesini açar. İzmir’in ilk orto-
dontisti olarak hızla tanınmaya 
başlar; “o yıllarda kimse İzmir’de ortodontistliğin 
ne olduğunu bilmiyordu. ‘Biz Ayşe’yi Müslüman 
zannederdik, meğer o Ortodoks’muş’ dediklerini 
duymuş, çok gülmüştüm” diyor. 

SAFİYE AYLA'YLA ARKADAŞLIK
1983'e kadar muayenehanesinde sürdürdüğü mes-
leğinde yıllar içerisinde sanat ve siyaset dünyasın-
dan çok sayıda ünlüyle arkadaş olur. İlk elde saydığı 
isimler Ruhi Su, Safiye Ayla, Necati Cumalı, 
Cevat Şakir... şeklinde devam ediyor. Safiye Ayla 
ise can dostu, sırdaş olacak kadar yakındır kendi-
sine. Ondan bahsederken "Safiye beni çok severdi, 
bu evde çok kaldı. 1950’de Mekke Emiri Ali Haydar 
Paşa’nın oğlu Şerif Muhittin Targan ile evlendi-
ler. Kocası Muhittin Targan, 'Ayşe Hanım, Safi-
ye’nin sesi bu diyarın sesi değil, çöl sesi' derdi. Çok 
güzeldi sesi. 50 sene daha yaşasam o ses bir daha 
gelmez. 1967’de Muhittin Bey ölünce sahnelerden 
ayrıldı. İnsanlardan incinmemek için çok kişiyle 

görüşmezdi. Safiye ölünceye kadar dost kaldık. 
Hastalığında son anına kadar İstanbul’da başında 
ben vardım" diye anlatıyor.

Hiç evlenmeyen Ayşe Hanım sebebini sordukla-
rında "çalışmaktan aşka zaman kalmadı" diye açık-
lar: "Ben işimi çok seviyordum. Evlenseydim belki 
bu kadar mutlu olmazdım. Ama bir kız çocuğum 
olsun istiyordum. Ben de dayımın torunu Nalan’ı 
büyüttüm, annesi ölmüştü. Şansıma çok da akıllı, 
becerikli bir kız çıktı. Gitti birincilikle dişhekimi 
oldu."

İKİ MESLEĞİ: DİŞHEKİMLİĞİ VE DERNEKÇİLİK
Gönüllü çalışmalara çok önem veren Mayda iki 
mesleği olduğunu söylüyor. Dişhekimliği ve der-
nekçilik. Muayenehanesini açtığı yıllarda hasta 
ağzında çalışan sahte dişhekimleriyle mücadele 
etmek için birkaç meslektaşıyla birlikte Dişhekimli-
ği Derneği'ni kuruyor. 

Soroptomist Kulübü’nün İzmir Şubesi’ni de 
kuran Mayda özellikle kız çocuklarının eğitimini 
destekliyor. Kardeşi Seniha Mayda adına Boz-
yaka’da bir ilköğretim okulu, spor-kültür salonu, 
bilgisayar ve fen laboratuvarı yaptırmış.

Mezun olduğu İzmir Amerikan Koleji’nde kü-
tüphanenin üstündeki terası inşa ettirmiş; bu teras 
şimdi Ayşe Mayda Terası olarak anılıyor. Küçükya-
lı’da Ayşe Mayda isimli bir sağlık ocağı ve İstanbul 
Zeynep Kamil Hastanesi’nde bir oda yaptırmış. 
2018'in Ekim ayında açılışı yapılan İzmir Eğitim 
Diş Hastanesi’ne bağlı Gaziemir Ayşe Mayda Ağız 
Diş Sağlığı Semt Polikliniği de onun katkılarıyla 
yaptırılmış. 

Bu yaşam dolu kadını, öncü meslektaşımızı ken-
disi için düzenlenen 100. yaş kutlamasının güzel 
başlığıyla selamlıyoruz: Çok Yaşa Ayşe Mayda!Ekim 2018. Yapılışına katkıda bulunduğu Gaziemir Ayşe Mayda Ağız Diş Sağlığı 

Semt Polikliniği'nin açılışı sırasında. 

"O yıllarda 
İzmir’de kimse 
ortodontistliğin 
ne olduğunu 
bilmiyordu. ‘Biz 
Ayşe’yi Müslüman 
zannederdik, meğer 
o Ortodoks’muş’ 
dediklerini duymuş, 
çok gülmüştüm” 
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Ad-soyad: .................................................................................................................................. 

Telefon: .............................................................. TDB Sicil No: ..........................................

Adres: ...........................................................................................................................................

............................................................................................... İl:......................................................  

e-posta: ................................................................@..................................................................

179. sayının çözümü

T
A
R
A
N
T
U
L
A
R
E
L
İ
A
S

İ
R
A
D
E
K
S
E
L
A
T
İ
N
M
O

M
A
M
A
T
R
A
J
E
D
İ
R
F
A
L

U
F
A
K
Z
N
R
A
K
A
K
G
A
N
A

R
A
Z
I
İ
A
R
N
O
L
D
T
Z
A
N

S
T
A
T
Ü
O
U
T
R
E
E
G
E
N
A

E
N
N
L
A
T
H
R
F
T
P
A
B
A
S

L
A
L
I
C
A
R
D
İ
A
A
S
E
S
N

Ç
İ
R
K
İ
N

E
S
A
R
E
T
R
F

U
D
O
K
H
E
R
E
K
E
A
A
İ
L
E

K
İ
N
D
A
R

R

R
A
N
K
İ
N

L
Y
A
A
N

M

C
O
İ
E
İ
R
İ

K
E
A
İ
G
U
A
N
A
G
K
O
K
U
M

E
T
A
M
İ
N
J
G
E
N
İ
D
E
M
A

L
O
M
A
R
A
D
O
N
A
S
E
N
İ
L

1

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

11

12

13

14

15

2 3 4 5 6 7 8 9 10 11 12 13 14 15

SOLDAN SAĞA
1. Geçtiğimiz 13 Şubat’ta yitirdiğimiz, Stockholm Öyküle-
ri, Bir Yaz Mevsimi Romansı gibi eserleriyle tanınan öykü 
ve roman yazarı • Chick ..., geçtiğimiz 9 Şubat’ta yaşamını 
yitiren İspanyol kökenli Amerikalı caz piyanisti ve beste-
ci 2. Kazanma, iktisap • Özdeyiş 3. Geçtiğimiz 16 Ocak’ta 
yitirdiğimiz besteci ve müzik eğitimcisi • Utanma duygu-
su 4. Golda ..., 1969-74 arası İsrail Başbakanı • Odisseus 
..., 1979 Nobel Edebiyat Ödülü sahibi Yunan şair 5. Yunan 
alfabesinin ondördüncü harfi • Doktorun kısaltması • Ta-
kım oyunlarında takımı temsil eden oyuncu 6. Arjantin’in 
plaka işareti • Diyarbakır’ın bir ilçesi • Tıraş için kullanı-
lan, açılır kapanır, çok keskin bıçak 7. Çocuğu olan kadın 
• Bayındırlık • ... atika, eski eserler 8. İpekten yapılan, yarı 
mat, sarımtırak renkte değerli bir cins Hint kâğıdı • Parlak-
lık, aydınlık • Genellikle uzun ömürlü sütlerde kullanılan 
bir işleme teknolojisi 9. Aklama, temize çıkarma • Bir işten 
anlayan, o işi iyi yapan kimse • Kahramanmaraş’ta bulu-
nan devlet üniversitesi (kısaltma) 10. John ... Carré (1931-
2020), İngiliz casusluk romanları yazarı • Uluslararası Af 
Örgütü • Urfa’nın antik dönemdeki adı 11. Doğan ..., geç-
tiğimiz 16 Şubat’ta yitirdiğimiz psikolog ve akademisyen 
12. Hayalî • İbrani takvimine göre resmi yılın altıncı ayı 
13. Bahçede akasyalar açardı baharla/Ne şirin komşu-
muzdun sen ... abla (Ahmet Muhip Dranas) 14. Tümör • 

Lübnan’ın internet uzantısı • ... Harris, Truman Show ve 
The Hours gibi filmlerle tanınan ABD’li aktör • Aktinyumun 
simgesi 15. Herhangi bir bulaşıcı hastalığın hangi sebepler-
den kaynaklandığının tespit edilmesi işlemi.

YUKARIDAN AŞAĞIYA
1. Halkın egemenliği temeline dayanan yönetim biçimi • 
Kaloriferlerden çıkan yanmış kömür artığı 2. Üniversitele-
rin internet alan adı uzantısı • Unvan • Kesintisi yapılma-
mış, net olmayan • Endonezya’nın plaka işareti 3. ABD’nin 
Florida eyaletinin ikinci büyük kenti • Bir meyve • Polis-
lerin kullandığı sopa 4. Vücudun bir bölümünde hareket 
ve hissetmenin kalkması, felç, nüzul • Tıklım tıklım • Lib-
ya’nın internet uzantısı 5. İtalya’da, Emilia-Romagna böl-

gesinde bir kent • Arap alfabesi 6. ... Hayyam, İranlı 
şâir ve filozof • Kastamonu’nun bir ilçesi • Volga’nın 
en büyük kollarından biri 7. Melike ..., Arkadaş fil-
miyle ünlenen şarkıcı ve aktris • Bir seslenme sözü 8. 
Dişhekimliğinde de kullanılan bir ışın sistemi • Çuha 
kaplı bir masa üzerinde, toplar ve istekayla oynanan 
bir oyun 9. Eski dilde batma, kaybolma • Bir kebap 
adı • Ut çalan çalgıcı 10. Balgam taşı • Bir eskrim türü 
• Avuç içi 11. Kosta Rika’nın plaka işareti • Rusya 
Federasyonu’nun değişik bölgelerinde yaşayan Orta 
Asya kökenli bir halk • Sıcaklıkölçer 12. Kral ..., So-
fokles’in bir tragedyası • Kenya’nın internet uzantısı 
13. Tersi, zirkonyumun simgesi • Richard ... (1864-
1949), uzun senfonik şiirleri ve operalarıyla ünlü Al-
man besteci 14. Avrupa İlaç Ajansı • Danimarka’nın 
kuzeyinde bir kent 15. ... Ramsey, Juventus’ta forma 
giyen Galli futbolcu • Köpek.

Armağan 
kazananlar

Ödüllü Bulmaca

Doğru yanıtı 30 Mart 2021 akşamına kadar (konu kısmına 

‘bulmaca’ yazarak) nisaniletisim@gmail.com adresine gönderen 

okuyucularımız arasından yapacağımız çekilişle

5 okuyucumuz 

Kerr’den Opti1Step™ Polisher kazanacak. 

Hediyeleriniz kargoyla adresinize teslim edilecek.

kişiye5

Sami Demirsoy
Sakarya

Esra Özatay
İzmir

Hasan Özaslan
İstanbul

Sema Nur Ersoy
Adana

Büşra Arslan
Sakarya

Pat kullanımı gerektirmeyen 
tek aşamalı polisaj sistemi

Opti1Step™ Polisher
Kerr
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Kitap

Özlem Okumuş 
Semih Özbayrak
Altınbaş Üniversitesi Yayınları
286 s. - 1. baskı 2021

İlkel toplum örneklerinden başlayarak 
insanların hayatta kalma mücadelesin-

de beslenme ve yırtıcı hayvanlara karşı 
korunma içgüdüsü önemli olmuştur. 
Başka bir davranış biçimi olarak sağlık ile 
ilgili yaklaşımlar ise günümüze kadar çok 
uzun dönemde oldukça yavaş bir gelişim 
göstermiştir.

Binlerce yıl süren bu süreçteki gelişim 
atağının birkaç yüz yıl önce başlaması-
nın nedeni, belli bir kültürel birikimin 
oluşması ile açıklanabilir. Bu kültürel bi-
rikimin bir değişim ve gelişime yol açtığı 
kırılma ise kelime olarak “yeniden doğuş” 
anlamına gelen Rönesans ile başlar. İlk 
olarak sanat eserlerinde kendini gösteren 
Rönesans, ortaya çıktığı Avrupa’da bilim-
sel merakı uyandırmış; insanların inanca 
bağlı dogmatik düşünceden sıyrılmasının, 
deney, inceleme ve irdelemeye bağlı, ka-
nıta dayalı bilginin önem kazanmasının 
da yolunu açmıştır. Yaşamın her alanını 
etkileyen bu anlayış tıp alanını da doğal 
olarak etkisi altına almış günümüze kadar 
uzanan bir değişim ve gelişimi başlatmış-
tır.

Söz konusu bu süreçleri yaşayan veya 
sonradan yakalamak için çaba gösteren 

toplumlarda gelişen rasyonel düşünce ve 
davranış tarzına göre tıbbi gelişmeler de 
farklılık göstermiştir.

Bu bağlamda Tıp Anlayışının Tarihî 
Gelişimi ve Diş Hekimliği Tarihi ana baş-
lıklı bu kitabın içeriği de tıp anlayışındaki 
gelişime etkisi olan faktörlerin kısaca ele 
alındığı, tıp tarihi bakımından enteresan 
olayların, geniş toplulukları etkilemiş sal-
gın hastalıkların, bu hastalıkların sosyal 
sonuçlarının ve rastlantıların aktarıldığı, 
alanında dikkati çeken ataklar yapmış ki-
şilerin kısaca tanıtıldığı bir tarza sahiptir.

Tıbbın spesiyalleşmiş alanı olan diş 
hekimliğinin tarihine ise; kitabın son 
bölümlerine kadar genel bilgiler içerisin-
de, son bölümlerinde de özel olarak yer 
verilmiştir. Detaylı kronolojik aktarımın 
yanı sıra söz konusu alana yönelik yeni 
gelişen branşların ülkemizdeki olu-
şumları da daha detaylı olarak okuruna 
sunulmuştur.

Ayrıca ülkemizde Kurtuluş Savaşı sü-
recinde çok az sayıda olan genç tıbbiyeli-
lerin verdiği hizmetler ve Cumhuriyetin 
kurulması ile yapılan akılcı atılımların 
sağlık alanına yansıması aktarılmıştır.

Tıp Anlayışının Tarihî Gelişimi 
ve Dişhekimliği Tarihi

Türkiye’de Modern 
Sağlık Eğitimi

Sosyal Kültürel Ekonomik Faktörler Etkisinde

Sağlık Sosyolojisinin İlk Kaynakları

Osmanlı Devleti’nde 18. yüzyılın ikinci 
yarısında öncelikle, mühendislik 

ve askerî alanlarda başlayan yenileşme 
hareketleri 19. yüzyılda her alanı kapsa-
yarak hızlanmıştır. Modern Tıbbiye’nin 
Fransızca eğitime başlamasının ardından 
bir süre sonra Sivil Tıbbiye’nin kurulması 
ve Türkçe tıp eğitime geçilmesi sosyolojik 
olarak da önemli neticeler doğurmuştur. 
Özellikle, Türkçe tıp eğitimi sayesinde 
Tıbbiye’de okutulan pozitif ve tıp bilimleri 
bilginin toplumsallaşmasına imkan sağ-
lamıştır. 20. yüzyılın başında modern tıb-
bın Türkiye’de teorik olarak gelişmesi bu 
bakımdan önemlidir. Tıbbiye’de yetişen 
pek çok hekim Türkiye’de hem tıbbın hem 

de sosyal ve siyasal düşüncenin gelişmesi-
ne önayak olmuşlardır.

Öncelikle askeri amaçla başlayan mo-
dern tıp eğitimi, 1867’de Sivil Tıbbiye’nin 
açılmasıyla sağlık hizmetlerinin topluma 
da sunulması hedeflenmiştir. Bu tarih-
ten itibaren kamu hizmeti olarak sağlık 
hizmetlerinin kurumsallaşması girişimleri 
de başlamıştır.

Bu kitap, Türkiye’de modern tıp eğiti-
minin 19. yüzyılın ilk çeyreğinde teşekkü-
lünden başlayıp, Osmanlı Devleti’nin son 
50 yılı ile Cumhuriyet’in ilk 50 yılı esas 
alınarak, sağlık eğitimi ve hizmetlerinin 
kurumsallaşmasını sosyolojik bir yakla-
şımla değerlendirmeye çalışmaktadır.

Ayhan Vergili
Doğu Kitabevi
360 s. - 1. baskı 2020
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Aşağıdakilerden hangisi 
replantasyon sonrası görülebilen 
iyileşme şekillerindendir?

[a] Ankiloz
[b] Enflamasyon
[c] Kalsifık doku iyileşmesi
[d] Periodontal iyileşme
[e] Hepsi

Dört adet 1.küçük azı dişinin 
çekiminin planlandığı “oklüzyon 
rehberliği/seri çekim” tedavisinin 
aşamalarının sırası hangisidir?
1- Üst/alt I. süt azılarının çekimi
2- Üst/alt sürekli 1. küçük 
azılarının çekimi
3- Alt II. süt azılarının distal 
yüzeylerinin aşındırılması.
4- Üst/alt süt kaninlerinin çekimi
5- Üst/alt II. süt azılarının çekimi 

[a] 1-4-2-3-5 
[b] 3-1-4-2-5 
[c] 1-2-3-5-2 
[d] 4-1-2-3-5 
[e] 1-4-3-5-2

Radyografik bulgusunda sadece 
derin çürük olan hastanın alınan 
anamnezinde 2 hafta
önce şiddetli ağrıları olduğu, 
ağrıyla uykudan uyandığını ve 
ağrılarının soğukla arttığını
ancak şimdi ağrısının kalmadığını 
öğreniyoruz. Elektriksel 
uyaranlara cevap alınamayan
dişte perküsyon hassasiyeti de 
yoktur. Klinik muayenede kapalı 
pulpa görülmektedir. Bu
verilerle bu dişe konulacak teşhis 
aşağıdakilerden hangisidir?

[a] Nekroz
[b] Hiperemi

[c] Seröz Pulpitis 
[d] Ülscröz Pulpitis
[e] Kalsifik Metamorfoz

Açık redüksyion tedavisinde 
sıklıkla kullanılan yöntem nedir?

[a] İntermaksiller fiksasyon
[b] Elastik bandaj
[c] Ortodontik elastikler
[d] Lingual retainer
[e] Vida veya miniplaklar

Aşağıdakilerden hangisi milli 
kuron vapımı sırasında kanal 
dolgu maddelerinin çıkanlması 
için kullanılırlar?

[a] Gates Glidden
[b] Rond frez
[c] Silindirik frez
[d] Hepsi 
[e] Hiçbiri

Aşağıdakilerden hangisi 
mukogingival cerrahi operasyon 
tekniklerinden biri değildir?

[a] Laterale kaydırılan flep operasyonu
[b] Serbest dişeti grefti operasyonu
[c] Serbest bağ dokusu grefti 

operasyonu
[d] Gingivektomi operasyonu
[e] Koronale kaydırılan flep 

operasyonu

Aşağıdakilerden hangisi yanlıştır?
[a] Sarkomlar malign bağdokusu 

tümörleridir
[b] Malign lezyonlarının sınırları 

belirgindir
[c] Kondrosarkom kıkırdak doku 

kökenli malign tümördür
[d] Ewing sarkom kemik iliği 

kökenlidir
[e] Multiple myeloma kemik iliği 

kökenlidir

Radyasyon osteomyeliti nasıl 
oluşur ?

[a] Radyoterapi gören hastalarda 
kemik nekrozunu takiben boğazda 
oluşan ß- hemolitik streptokok 
enfeksiyonu ile

[b] Radyoterapi gören hastalarda 
kemik nekrozunu takiben kandida 
enfeksiyonu ile 

[c] Radyoterapi gören hastalarda 
kemik nekrozunu takiben 
enfeksiyona yol açan travma ile

[d] Radyoterapi gören hastalarda 
kemik nekrozunu takiben kemikte 
bulunan mikroorganizmaların 
neden olduğu enfeksiyon ile

[e] Radyoterapi gören hastalarda 
kemik nekrozunun neden 
olduğu eşzamanlı bakteriyel 
enfeksiyon. 

  
Pemgigusun ağız içi lezyonları 
aşağıdaki tablolardan hangisiyle 
karışmaz?

[a] Akut herpetik gingivo-stomatit
[b] Stevens-johnson sendromu
[c] Erosiv liken planus lezyonları
[d] Lokal epitelyal hiperplazi
[e] Hepsi

Üst çene büyük azı dişleri 
bölgesinden alınan periapikal 
radyografilerde, tüberin 
arkasında, üçgen şeklinde 
radyoopak görüntü veren normal 
anatomik oluşum hangisidir ?

[a] Hamulus pterygoideus 
[b] Zigomatik çıkıntı
[c] Mastoid çıkıntı
[d] Koronoid çıkıntı
[e] Stilohyoid ligament

Sürekli Dişhekimliği Eğitimi

Adı Soyadı : ............................................................

TC Kimlik No : ............................................................

Adresi : ............................................................

............................................................................................

İmzası: 

......................................

SDE YANIT FORMU (Doğru yanıtı lütfen daire içine alınız):

Soruların yanıtlarını en geç 30 Mart 2021 tarihine kadar SDE Yüksek Kurulu Kızılırmak Mah. 1446. Cad. 
Alternatif İş Merkezi No: 12/38 Çukurambar Çankaya / Ankara adresine mektupla, 0.312.430 29 59’a faksla 
ya da tdb@tdb.org.tr adresine e-mail ile gönderen meslektaşlarımızdan en az 7 soruyu doğru cevaplayanlar 
6 SDE kredisi almaya hak kazanacaklardır.

Sürekli Dişhekimliği Eğitimi Kredilendirilmiş Soruları

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10
A A A A A A A A A A

B B B B B B B B B B

C C C C C C C C C C

D D D D D D D D D D

E E E E E E E E E E

178. sayının yanıt anahtarı:
E B C D A C C B C C
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